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Predkongresno kramljanje z Janezom Barbaričem, podpredsednikom sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije

Naši ljudje dobro delajo, 
šepamo pa v organizaciji dela

elenje v črnini
^ Brajer

velenjskem rudniku 
' Vsaka nesreča človeka 

i SL er|e, če pa se pripeti v rud- 
J (o seže še globlje v srce.

S*1* se peljali skozi Velenje 
, Cdniku, je mesto v blagem 
J pokoju delovalo pre-
Jlitj 0, Nepravičen se je zdel 
'kj,’ normalen utrip mesta, 
K %at.er’m se ljudje bojujejo s 
^ n‘- Ustavili smo se pred 
* 31 v stari šaht. Vratar nas

V slovesno okrašeni veliki dvorani kongresnega centra »Sava« v Novem Beogradu seje v torek pričelo

sednika Tita, ko je vstopil v konferenčno dvorano. Govor tovariša Tita, ki gaje konferenca soglasno sprej 
za dokument, objavljamo na 3. strani.

l^i 11 naprej: »Nihče ne sme k 
r,.’ e reševalci in rudarji, ki so 

stovoljno javili in jim po-
^ l)r„ ^sevale
?,Sajo0volino ^ ^ -

Redkobeseden je bil.
i ie sd'1' z
j v človeka, ki smo mu
i S\ ‘

j ■ v-njvk/iva, ivi o 111 v/ »ne*

a2u brali pretresenost. Čez 
Hj! i^asa nam je le povedal 
‘hJ.V^sed, kot da bi se hotel 

deliti skrb še z nekom: 
ned šesto je začelo gore- 
*e ne ve, zakaj, morda je 

Vnel se je gumijasti 
* iv! rlni trak in s nrenihom se* 0j£Ortn> trak in s prepihom se 
Vrunl bliskovito razširil. Ve- 
Veš ariev se je rešila, tri pa
Sda91110 — Id za gotov°'

rPa je še kdo ostal v jami. 
jtlott, e,Sevalci zapirajo ogenj z 
Hko e tako ga lahko udušijo. 
.l]tarv^rn, še niso uspeli.« 
d%aiSe je bližala osmi zvečer. 
NJ^ur je ogenj že pustošil 
\ Pra ^u — pred vhodom pa 
K1 bilnfn°’ nikjer rešilnih avto- 

gasilcev, nikogar. Var- 
X y je zbujal še večjo nape- 
% 0r.Senci parka ob parkirišču 
Niin2lli lupinice ljudi. Ne- 

dr °^uPani so čakali novic. 
‘Mn^emu s° vlivali upanje 
k, rda jih bodo le rešili...«

Pokazali so nam ženo enega treh 
nesrečnikov. Sočustvovali so z 
njo, z njimi je bila. Pa vendar je 
bila tako sama v svojem strahu. 
Njun sinko je čakal doma.

Od vratarja smo telefonirali v 
štab reševalne službe: »Zjutraj 
je zagorelo, še vedno gori, tri 
ljudi pogrešamo — za zdaj.« 
Kratko, jasno in prav zato še bolj 
kruto.

Dva rudarja sta le prekinila te
snobni molk. Izudia Ahmetaše- 
vič, ki je prišel v Velenje iz Gra- 
čanice in dela v rudniku štiri leta, 
je bil v jami, ko je izbruhnil 
požar:

»Strašno. Težko je opisati. Na 
delo sem prišel ob pol šestih zju
traj, pol ure kasneje sem bil že na 
čelu, 300 metrov globoko. Nisem 
se še dobro oddahnil, ko se je za
čelo kaditi. V trenutku me je 
zajel dim. Normalna pot iz jame 
je bila v ognju, umaknili smo se 
po daljši. Dobre pol ure smo tekli 
— Kako naj vam opišem trenu
tek, ko se mi je nasmejalo 
sonce?!«

Abdulah Subašič, rudar, ki je 
pred šestimi leti k nam.prišel iz 
Bosne: »Rov se je v trenutku na
polnil z dimom. V glavi se mi je 
zavrtelo, in opotekel sem se proti 
izhodu. Ko sem videl, da je pot 
zaprta, sem začel teči. Tekel sem, 
dokler nisem opazil, da je zrak 
svež. Okrog mene so bili tovariši, 
nekateri so si nadeli zaščitne 
maske. Klicali smo se med se
boj, približno 50 nas je prišlo 
ven. Oddali smo številke, pre
pričani, da smo se rešili vsi. Kaj 
bi vam pravil, kako nas je pretre

slo, ko smo zvedeli, da trem ni 
uspelo — Le 20 metrov pod 
menoj so delali. Še zdaj kar 
nočem in nočem verjeti....«

Pa smo morali verjeti — Med 
čakajočimi je završalo in potem 
molk. Plameni so si vzeli tri živ
ljenja. Nesrečno ženo so odpe
ljali, tovariši treh žrtev so se razš
li. Vsi so odšli, le groza je ostaja. 
Ogenj pod nami pa je besnel na
prej.

Ob zaključku redakcije smo iz 
velenjskega rudnika dobili še 
tele pretresljive podatke:

V požaru so izgubili življenje 
rudarji: Nikola Jarič (27), Rasim 
Mulkič (32), Irfan Ičavševič 
(23). Od ponesrečenih rudarjev 
so se delovni tovariši poslovili v 
četrtek popoldne.

Po prvih ocenah v jami Skale, 
kjer je požar izbruhnil minulo 
sredo ob 6. uri zjutraj — do če
trtka opoldne so uspeli požar lo
kalizirati — znaša škoda blizu 
100 milijonov dinarjev. Samo 
izpad proizvodnje (300 tisoč ton 
premoga) bo za dva do tri tedne 
predstavljal polovico proizvod
nje. Zaloge, ki jih ima rudnik 
trenutno in termoelektrarna Šoš
tanj (preko 800.000 ton) bodo 
zadoščale za normalno proi
zvodnjo termoelektrarne do sa
nacije rudnika.

Predstavniki velenjskega rud
nika so med drugim tudi poveda
li, da bodo potrebovali pomoč 
širše družbene skupnosti, še po
sebej za nabavo uničene opreme 
v jami Skale.

^Qti skupščine o izvajanju srednjeročnega načrta razvoja

polnim plinom!
»{j

j us °lnejši, razvitejši in plan- 
k bistveenrien jugoslovanski trg 

na[en Pogoj za dinamičen,ci 0Hale ■ ®°J za dinamičen, 
lednih 'n usklajen razvoj na-

'a iugofspodarstev in skup~

č sef?vSta, ko je na zaseda- 
jv ^PŠči,. reh zborov slovenske 
tiŠ^al*- Sr.ea; minulega tedna 
ilt? nagajanju srednjeroč-
lA ra In družbenoekonom-

ciljen naše republike. K 
tlh!vaiiL So k'!a usmerjena pri- 

v mVsek dejavnikov naše
Ve8a sr h ^ prvi Polovici te'
^ °bclrfk- er°Hnega razvoj- 
'V^^ja. V teh prizadeva

njih smo dosegli pomembne 
uspehe, približujemo se zastav
ljenim ciljem, ki na mnogih po
dročjih pomenijo prelomnico. 
Toda marsikje smo pravzaprav 
brez pravega vzroka ali opraviči
la zaostali tako zelo, da bi zao
stanek celo lahko ogrozil uresni
čevanje zastavljenih razvojnih 
ciljev.

Tako je ocenilTS SRS, tako so 
sodili tudi delegati skupščine, ki
so poročilo IS sprejeli, zraven pa
dodali več napotkov, ki naj po
spešijo uresničevanje srednje
ročnega načrta razvoja. Najpo
membnejša naloga je vsekakor 
hitrejše razvijanje samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov.

Le-ti so tudi glavna opora druž
benim dejavnikom, ki se boju 
jejo za izdelavo in izvajanje pla
nov, za racionalnost in učinkovi
tost vlaganj, za pravilno usmer
janje ustvarjene akumulacije, za 
povečanje usmerjenosti sloven
skega gospodarstva na zunanje 
trge, za zmanjševanje porabe, 
skratka za vse tiste premike v 
družbenoekonomskem življe
nju, ki naj bi omogočili, da bomo 
cilje, ki smo si jih zastavili v sred
njeročnem planu drubenoeko- 
nomskega razvoja republike, 
tudi dosegli v predvidenem ob
dobju. R. B. Za vse ni prostora v počitniških domovih, kjer je dopust tudi za bolj plitve žepe; marsikdo je zaradi tega 

moral ostati doma. Tisti pa, ki so sedaj na morju kot dopustniki, so vsaj teh sedem ah deset dni zadovoljni. 
Nekaj razgovorov z njimi lahko preberete na zadnji strani.
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Aktiv predsednikov OOS in konferenc OOS v Celju

SŽ Železarna, Jesenice

Krivce poklicati 
na odgovornost

V širino in na 
vse ravni

Na svojem obisku po Jugoslaviji se je avstralski senator A' 
mudil tudi dva dni v naši republiki. Obiskal je republiški svet Z&f 
je pogovarjal predvsem o samoupravnem organiziranju zdA 
dela. Obiskal je tudi ljubljansko Kolinsko, kjer so ga člani stitn^ 
nih organov in vodilni delavci seznanili s samoupravljanjem
še posebej z uresničevanjem zakona o združenem delu. J*

Damjan Križnik

nator zanimal za pravice in možnosti delavcev pri odločanju o * 
ročnih in dolgoročnih načrtih posameznih temeljnih organizmi" 
linski. Odgovarjal je tudi na vprašanja gostiteljev iz Kolinske 
dal, da sicer večina delavcev v Avstraliji živi dokaj dobro, 
vedno blizu 30 odstotkov takih, ki životarijo. Sindikat pa pri 
tiste vloge, ki bi jo po njegovem mnenju moral imeti.

Zadnja številka »Železarja«- 
glasila delovnega kolektiva SŽ 
Železarne Jesenice-prinaša med 
drugim tudi zanimivo poročilo s 
seje izvršnega odbora sindikata 
delovne skupnosti za ekonomi
ko, tehnično kontrolo in razi
skave ter novogradnje. Izluščili 
smo poglavitne misli, ki so jih za
pisali. V »Železarju« tako pou
darjajo, da je izvršni odbor 
obravnaval sklepe koordinacij
skega odbora, ki zadevajo povi
šanje dela osebnega dohodka na 
podlagi kategorizacije delovnega 
mesta in ki jih je potrdil tudi de
lavski svet delovne skupnosti za 
kadrovske in splošne zadeve ter 
informiranje. To zvišanje pa je 
po mnenju delegatov neuteme
ljeno in nezakonito, ker se sklepi 
razlikujejo od predloga strokov
nih služb. Izvršni odbor je menil, 
da bi moral o teh spornih »kate
gorijah« skladno s poslovnikom 
razpravljati delavski svet žele
zarne. Kot so zapisali, so namreč 
ti enostranski sklepi povzročili 
nezadovoljstvo tudi v drugih 
službah. Žato bi morali krivce 
poklicati na odgovornost.

Kovinoplastika, Lož

Utrditi
novo vlogo

Uredništvo glasila delovnega 
kolektiva Kovinoplastike Lož je 
nedavno tega pripravilo pogovor 
s Francem Urbasom, predsedni
kom konference sindikata. Iz 
tega pogovora povzemamo ne
katere poglavitne misli predsed
nika konference sindikata Kovi
noplastike:

»Naloge, ki jih rešuje sindikat, 
so največkrat skupne, čeprav jih 
glede na razmere in delovna oko
lja pogosto rešujemo različno. 
Najbolj pomembno pa je, da smo 
pri članstvu uspeli uveljaviti 
novo vlogo, ki jo je dobil sindi
kat. Imeli smo precejšnje težave, 
preden se je v naših glavah utr
dila zavest, da sindikat ni le usta
nova za zagotavljanje osebnega 
in družbenega standarda njego
vih članov. Uspeli smo v težnji in 
želji, da približamo sindikat de
lavcu, vendar zdaj na tem ne

smemo počivati. Pred nanji je 
namreč veliko vprašanj, ki ča
kajo na rešitev, in to od tehnič- 
no-operativnih zadev do načel
nih opredelitev. Zavedamo se, 
da delo v sindikalnih skupinah ni 
zaživelo v takšni meri, kot smo 
pričakovali. Tudi drugje še šepa. 
Vendarle pa nas hrabri dejstvo, 
da poglabljamo samoupravlja
nje, izpopolnjujemo informira
nje, razvijamo delegatski sistem 
in smotrneje gospodarimo. Med 
seboj postajamo bolj tovariški in 
odkriti:

Iskra, Kranj

Poživiti delo v 
osnovnih celicah

»Iskra« — glasilo delavcev 
SOZD Iskra-posveča znatno 
pozornost tudi delu sindikalnih 
organizacij. V zadnji številki 
prinaša pogovor uredništva z 
Vesno Fajdiga, predsednico 
osnovne organizacije sindikata v 
skupnih službah IEZE. Pogovor 
je zajel predvsem predkongre
sno dejavnost sindikata v skup
nih službah IEZE. Povzemamo 
nekatere misli tovarišice Fajdi
ga:

Moram reči, da kakšnih po
sebnih predkongresnih akcij ni 
bilo, pač pa smo lani in letos te
meljito delali pri uresničevanju 
določil zakona o združenem 
delu. Mislim, da bomo morali po 
kongresu poživiti delo v sindi
kalnih skupinah, kajti le takšne 
majhne in zaključene enote za
gotavljajo, da se bo slišal glas 
vsakega delavca.«

V zvezi z vprašanjem, ali bo 
sindikat v prihodnje skrbel tudi 
za konkretne potrebe delavcev, 
je Vesna Fajdiga odgovorila, da 
njihova organizacija ne rešuje 
neposredno problemov, temveč 
bdi nad delom komisij in služb, 
ki se ukvarjajo s stanovanjskimi 
vprašanji, s prehrano in oseb
nimi dohodki. Prav zdaj poglob
ljeno rešujejo nekatera vpraša
nja iz pravilnika o delitvi oseb
nih dohodkov po delu. V tem 
mesecu naj bi že delili po novnih 
merilih. PRIPRAVIL: L K.

Da bo 9. kongres ZSS »kon
gres akcije«, se zavedajo tudi v 
Celju, zato za osnovne organiza
cije sindikata tamkaj v teh vročih 
poletnih dneh ni počitka. Da bi 
bili kongresni dokumenti že pred 
tem »velikim dejanjem« jasni in 
domači vsem delavcem, je občin
ski svet ZS prejšnji teden sklical 
aktiv predsednikov OOS in kon
ferenc, na katerem so sprejeli 
akcijski načrt za organizacijo 
javnih razprav o osnutkih doku
mentov 9. kongresa ZSS.

Javne razprave o predlaganih 
osnutkih dokumentov morajo po 
tem akcijskem programu organi
zirati vse OOS, na njih pa morajo 
sodelovati tudi vsi njihovi dele
gati za 9. kongres ZSS in 8. kon
gres ZSJ. Na teh razpravah, ki 
morajo biti končane do 30. sep
tembra, bodo sodelovali tudi 
člani predsedstva ObS ZS in 
člani njegovih komisij. Dogovo
rili so se, da bodo vse OOS sproti 
obveščale ObS ZS o predlaganih 
spremembah in predlogih, kajti 
le tako bodo lahko 5. oktobra 
ocenili celoten potek javne raz
prave na vseh ravneh ter obliko
vali in ocenili njen celoten potek, 
stališča pa posredovali medob
činskemu svetu in ustreznim ko
misijam RS ZSS. Občinski sindi

kalni svet bo k javni razpravi po
zval tudi vse družbenopolitične 
organizacije celjske občine, kar 
naj velja tudi za vse organizacije 
združenega dela. Še zlasti pa je 
pomembno — tako so menili vsi 
— da bodo v OZD poleg pred
stavnikov OOS vključili v raz
pravo tudi tiste delavce, ki bodo s 
svojimi prispevki in sodelova
njem pripomogli, da bodo zak
ljučki javnih razprav postali po
membna dopolnitev, hkrati pa 
tudi opredelitev do kongresnih 
dokumentov. Da pa bi bili v celj
ski občini sindikati v tem pred
kongresnem obdobju še kon
kretnejši, nameravajo organizi
rati tudi javno razpravo na temo 
»O samoupravnem sporazume
vanju o delitvi sredstev za osebne 
dohodke in osebno porabo«. 
»To je področje, ki je v dejavno
sti vsake OOS primarno,« je po
vedal sekretar ObS ZS Celje Vili 
Končan in nadaljeval: »Gre za 
sorazmerno zahteven vprašalnik, 
ki smo ga poslali vsem direktor
jem naših temeljnih organizacij z 
željo, da nanj odgovorijo do 
konca tega meseca. Ta vprašanja 
in odgovori nam bodo služili za 
pripravo še konkretnejših raz
prav, ki jih bomo na isto temo 
organizirali v desetih organizaci
jah združenega dela.«

"ini

Predsednik CK ZKS France Popit je v spremstvu predsedA' 
ZSMS Ljuba Jasniča obiskal delovišča mladinskih delovnih ^ uosr

'ji,,, ^[s** j*-■ isi* lsi "o’- rad
akcijah Brkini 78 v Tatrah, Istra 78 v Šmarju pri Kopru in Koflf 'o|jstv ^ 
v Brdicah. Predsednik Popit je bil po raportih komandantov buf

Sloveniji. V torek je bil na Kobanskem, Goričkem, Kozjanske^ ]jte| 
venskih goricah in v Suhi krajini, v sredo pa je bil gost brigadf raj

veda nadvse zadovoljen z doseženimi rezultati, med drugim pa ie'
»Šepomembneje kot količinski učinek dela pa je, da se spoznav® e
seboj, se spoprijateljite in se seznanite s problemi drug drug^A ^av
sliki: France Popit na delovišču v Gradišču na Kobanskem-

"strsl

•Dan vstaje slovenskega naroda, 22. ^;r(;
proslavljali v soboto in v nedeljo. Po vsej Šldfjt §dna 
se vrstile proslave, ki so se jih udeležili števifff %n| 
stavniki našega družbenopolitičnega m 
skega življenja, pripadniki JLA, brigadirji, W N0b( 
mladina in množice občanov. Praznik je bilp°. < 1V p0 
odkritje mnogih spomenikov, borci so obuj®,^ j^l^ 
mine na slavne dni naše zgodovine, k pruf^, jrmine rtu siuvne um nase zgoaovine, K pra~": '"Ki
vzdušju so prispevala tekmovanja in odpiranj11 j 
gospodarskih objektov. Povsod se je razteg0!?. J 01 ogvsyuuursmn uujeKiuv. rovsoa se je razu-5... J ( 
zatiska pesem pevskih zborov, ki so ji pritegni'1 j|6uvrj 
ženci. ^ >et

Največ ljudi se je zbralo v Dramljah, kjer jjjtlo i

iu
Ženci slovesnosti počastili spomin na narodni ?rave ( 
roja Miloša Zidanška. Predsednik predsed®',uju inuusu s^iuunsKa. rreaseaniK preusv" j- mij 
Slovenije Sergej Kraigher je odkril spominsko^ ^pQ,
na njegovi rojstni hiši, narodni heroj Peter 7,
Skala pa je v slavnostnem govoru opisal nie^\i Nlitj^
Ijenjsko in revolucionarno pot. Praznična > ... ^
preživelim borcem obudila spomin na vstajo1 ^preživelim norcem uuuuuu spomin na vsiuj" u i ^
dneve boja, mladini pa omogočila, da je spoZ0 ^ .
ima, kaj mora ceniti in za kaj se mora boriti fP. '<
nje.

>lo

PO STOPINJAH DELAVSKE ENOTNOSTI 
(30. julij 1948)

PRAVNIK SVETUJE
V 
% 

! v«či

Darilo petemu kongresu
Dnevnice in nadure 
za šoferje

Delovni kolektiv montaž
nega podjetja hidrocentrale na 
Mariborskem otoku je poslal 
Centralnemu komiteju Komuni
stične partije Jugoslavije nasled
njo brzojavko:

»Delovni kolektiv državnega 
montažnega podjetja za gradnjo 
hidrocentrale na Mariborskem 
otoku obvešča V. kongres Ko
munistične partije Jugoslavije, 
da je 20. julija končal montažo 
največjega agregata v jugov
zhodni Evropi in s tem izpolnil 
obvezo, ko jo je dal tovarišu Titu 
in Partiji!«

Delavci, tehniki in inženirji 
podjetja hidroelektrarne in to
varne »Rade Končar« so končali 
montažo prvega agregata v hi- 
drocentrali Mariborski otok. 
Montaža je bila končana 10 dni 
pred rokom. S tem je ta delovni 
kolektiv ponovno dokazal svojo

ljubezen in predanost Partiji in 
njenemu vodstvu s tovarišem 
Titom na čelu.

Mfcd montažo so delavci nale
teli na precejšnjo težavo in ovire, 
ki so jih morali rešiti s svojo 
vztrajnostjo in iznajdljivostjo. 
Podjetja in inozemski strokov
njaki so bili namreč mnenja, da 
montaže ne bo mogoče končati v 
določenem roku. Eno izmed ino
zemskih podjetij, ki je dobavilo 
turbine, je zahtevalo za montažo1 
turbin 294 dni. Po zaslugi napo
rov in prizadevanj naših delavcev 
pa je bilo to delo opravljeno v 
182 dneh. Trditev, da te montaže 
ni mogoče izvršiti v predvidenem 
roku, so inozemski strokovnjaki 
utemeljevali, da je to največji 
agregat v jugovzhodni Evropi in 
da primanjkuje še cela vrsta se
stavnih delov, katerih v naši dr
žavi ne bomo mogli izdelati, iz

inozemstva pa jih ne bomo dobili 
pravočasno.

Drugo inozemsko podjetje, ki 
je dobavilo generator, je izvršilo 
le 40% teh del, ostalih 60% pa 
je opravilo podjetje »Rade Kon
čar« v 225 dneh, čeprav bi po 
predračunu inozemskega po
djetja bilo potrebnih za vsa ta 
dela 435 dni. Medtem ko so 
inozemska podjetja za hidrome- 
hanična dela, tako za odkopne, 
kakor tudi za odvodne ureditve 
predvidela še poseben čas, so 
naši delavci istočasno izvršili tudi 
ta dela.

Takoj po končani montaži so 
pristopili k preizkušnji opravlje
nih del in pravkar dovršene mon
tažne ureditve. Delovni kolektiv 
pa je obljubil Partiji, da bo hi- 
drocentrala še med zasedanjem 
kongresa pričela proizvajati 
električno energijo.

Vprašanje
Kljub zakonu o delovnih raz

merjih je še vedno preveč nejas
nosti o nadurnem delu in dnevni
cah voznikov službenih avtomo
bilov. V delovni organizaciji, za 
katero sprašujem, je delovni čas 
od 7. do 15. ure. Voznik odpelje 
iz garaže ob 4.uri 15 minut ter se 
vrne v garažo ob 7.uri 45 minut, 
isti dan pa ponovno odpelje ob 
18. uri in se vrne ob 21.30 uri. 
Naslednji dan je njegov delavnik 
tak, da prvič odpelje iz garaže ob 
5. uri in se vrne ob 8. uri, popol
dan pa ponovno ob 18. uri s po
vratkom ob 23. uri. Voznikov 
delovni čas je v glavnem podoben 
dnevom, ki so navedeni za pri
mer. Ima torej po dve vožnji 
dnevno, delovni dan začne pred 
rednim delovnim časom in ga 
konča zvečer ali pozno popol
dan. Zanima me, ali pripada

vozniku dnevnica in če mu gredo 
nadure ter regres za toplo mali
co.

Odgovor:
Delovni čas voznikov motor

nih vozil je resnično specifičen, 
primer, ki ga navajate, pa še po
sebej. Vaše vprašanje' je precej 
nepopolno, saj ne pojasni te, kaj 
delate med obema vožnjama, v 
času, ki traja tudi po 8 ali več ur. 
Iz navedenih konkretnih prime
rov se povzame, da delate zjutraj 
ali dopoldan okrog tri ali štiri ure 
ter enak čas popoldan ali zvečer. 
Vaš delovni čas torej ne presega 
8-urni delavnik, ko je uveden v 
vaši delovni organizaciji ali 42 ur 
tedensko in vam iz tega razloga 
ne gredo nadure. Glede dnevnice 
pa je znano, da pripada za čas od
sotnosti 8 ur, lahko pa je dolo
čena tudi znižana dnevnica za

odsotnost od 6 do 8 ur >n
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^dsednik Tito na otvoritvi ministrske konference neuvrščenih držav

Neuvrščene države so realna politična moč 
Pri spreminjanju starih in ustvarjanju novih 
demokratičnih odnosov v svetu

noi
prv
čs‘l
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_ J^tem ko se je predsednik 
ike Josip Broz Tito za- 

^ srilanškemu zunanjemu 
^ Hamidu za prisrčne be- 
^ Hjje nagovoril udeležence 

Nl> H^-ke konference neuvršče- 
(L . ^av z naslednjimi bese-

aspodje ministri, dragi pri-liltpd •'

iirf S’. izrazil veliko zado- 
rig<j Cv°, da se mi je ponudila pri- 

govoriti na tem po- 
;#ptedbnem srečanju visokih 

5^stavnikov neuvrščenih 
' V' V posebno čast mi je, da 

opozorim na dejstvo, da je 
[ste.“eogradu pred sedemnaj- 

■tiip1 !el' potekala prva konfe- 
^sefov držav in vlad neuvrš- 
lJ1- To seveda ni dolgo ča- 
L°.razdobje. Vendar je naše 
^wnlč v tem času doseglo, zgo- 

J*ko gledano, zelo velike 
Vse, kar smo s skupnimi 

^a<levanji doslej dosegli, je 
ena Potrd>tev pomemb- 

načel in ciljev, ki so nas že 
^^ navdihovali in po katerih 

dl danes ravnamo, 
kjl rez politike neuvrščenosti bi j V6,1 ^anes Prav gotovo videti 

lij, > te^ače. Ne le, da bi bil v marsi- 
rA liL:revnejši, temveč bi utegnila 
riifj Se„|na vojna, ki je v tem času do- 
/tVd?evarna merila, privesti do 
A ^ ^atastrofe.

tiiv/’ena druga politična sila se 
jdojl^vojnem razdobju s toliko
l^osti in vztrajnosti zavze- 
hav'!n b,°jevala za boljše in bolj

k-[] p m a /-j »-» o »-/■'i rj r-i n r\c c*jcit'"'rie mednarodne odnose 
De^banjc neuvrščenih. Prav 

države so s svojoCc^e
'Sl Clj° sveta 'n skupno poli- 
Prav akcij° spravile na beli dan 
k2ll Probleme, pred katerimi se

človeštvo, in opozorile
Slf 'n možnosti za njihovo i

t, ^e-
"litiL

n neuv'r'ščenih je naper- 
„ politiki sile, proti tu
ji ^nj jVr,,ešavaniu in proti poli- 

11 ekonomski nadvladi
^djio^i6 neuvrščenosti se je 
°Svoh V Procesu nacionalnega 
kpo/ianja mnogih narodov 
l>iti0 .^'onializma in nastajanja
V'eČi novih neodvisnih držav, 

c| majhnih in ekonomsko 
sbl0J ^zvitih. To gibanje je po-
^ati^^nkovito orožje njihove 
Slačijo, ohranjanja neod-

m aktivnega vključeva-
I'lednarodn° življenje kot

sl(Un.Pravni člani mednarodne
st,- Pno:stk Gibanje neuvrščeno-

B;kev°'uc*je> ie bilo hkrati
torej izšlo iz protikolo-

^ . 
dv ki

kspeli^alo njenega nadaljnjega
Cf potoka, 
th 1 . neuvr^r

hait^tou usmerja proti impe- 
jto i„U’ neokolonializmu, rasi- 

' <loi ln'

neuvrščenih se v svo-

jtpjn Vsem drugim vrstam tuje 
^rj ‘aciie in izkoriščanja. Na- 

proti politiki sile, proti 
''iji 1 m ekonomski hegemo- 
Seš r vsem oblikam tujega 
žarj^j3 'n odvisnosti.

1 takšne usmerjenosti je 
^okOvCLno 8'banje tudi proti- 

vidibtih0d.ko' Naše gibanje ne 
rr'Cd u, osti sveta v ravnotežju sil 

f k, ' m tudi ne v prevladi 
‘t', v'ev cii °kanad drugim, blresni- 

artio .Jev> za katere si prizade- 
^itiarn er^a’ se nenebno zav"

: deijjZa Ptomostitev blokov-
sveta, za krepitev ti- 

'k,kiv antov v svetovnih odno- 
plošne0dli° k miru, varnosti in k 

u družbenemu napred-

Neuvrščeno gibanje je neodvisen, enoten in samostojen dejavnik v svetovni politiki in mora to 
tudi ostati — Trdno sem prepričan, da bodo neuvrščene države tudi v prihodnje — tako kot doslej 
— kos svoji zgodovinski obveznosti

ku. Zato je neuvrščeno gibanje 
neodvisen, enoten in samostojen 
dejavnik v svetovni politiki in 
mora tak tudi ostati.

Neuvrščeno gibanje se je zav
zemalo in se zavzema za aktivno 
miroljubno sožitje, kar pomeni 
nenehen boj za mir in enako
pravnost v svetu, a proti vsiljeva
nju lastnih družbenopolitičnih si
stemov ali ideologij drugim. 
Neuvrščene države so bile po za
slugi vsega tega od samega za
četka zelo velika moralna sila, 
danes pa so tudi realna politična 
moč pri spreminjanju starih in 
ustvarjanju novih demokratičnih 
odnosov v svetu.

Ob tej priložnosti lahko s 
trdim prepričanjem rečemo, da 
so pomenile vse dosedanje kon
ference neuvrščenih držav na 
vrhu pomembne korake v tej 
smeri. Rad bi posebej poudaril, 
da je politika neuvrščenosti tudi 
v zadnjem razdobju, od konfe
rence v Colombu do danes, doži
vela nadaljnje, pomembno uve
ljavljanje in dosegla nove velike 
uspehe. Dovolite mi, da to osve
tlim samo z nekaj primeri.

Naša politika je bila nenehno 
pozitiven dejavnik za premago
vanje hladne vojne. Odločilno je 
vplivala na začetek procesa po
puščanja napetosti in se vztrajno 
zavzemala, da bi ta proces postal 
vsesplošen. Tako je prispevala k 
ustvarjanju splošnih možnosti za 
krepitev miru in varnosti, za 
enakopravne odnose in obči na
predek v svetu.

S svojo dejavnostjo smo okre
pili zavest mednarodne skupno
sti, da je treba utirati poti v nove, 
bolj pravične mednarodne eko
nomske odnose. Seveda je naš 
končni cilj — uvesti novo med
narodno gospodarsko ureditev. 
Najsi bo pot do tega še tako trno
va, pri tem ne smemo odjenjati, 
saj so zdajšnji nepravični odnosi 
nenehen vir hudih protislovij in 
nevarnih konfliktov v sodob
nem svetu.

Tudi k boju, ki ga afriške dr
žave bojujejo proti zadnjim 
ostankom kolonializma in rasi
zma na svoji celini, je gibanje 
neuvrščenih držav prispevalo s 
svojo moralno in politično močjo 
odločilen delež. Tudi s te tribune

moramo odločno povedati, da je 
skrajni čas, da naredimo konec 
takemu anahronističnemu sta
nju. S skupnimi močmi moramo 
narediti vse, da bi to tudi izpelja
li.

Neuvrščeno gibanje se je tudi 
nenehno zavzemalo za pravično 
in trajno rešitev krize na Bliž
njem vzhodu. Žal ta nevarna in 
zelo resna kriza, pa nadaljevanje 
izraelske agresije še nadalje 
ogrožata mir ne le na tem ob
močju, temveč po svem svetu. 
Zato se moramo še bolj odločno 
zavzemati za tako rešitev krize, 
ki bi vodila do umika izraelskih 
sil z vsega zasedenega arabskega 
ozemlja in do uveljavitve pravic 
palestinskega ljudstva do sa
moodločbe in lastne države.

Gibanje neuvrščenih je v pri
zadevanjih, da bi zaustavili dirko 
v oboroževanju in dosegli 
splošno razorožitev, s svojo po
budo in svojim zavzemanjem 
odprlo novo stran. Po zaslugi 
tega je OZN prvič resno posegla 
v ta najbolj pereči problem so
dobnega sveta. Posebno zaseda
nje generalne skupščine, ki je 
pred kratkim potekalo, ni prine
slo in tudi ni moglo prinesti kon
kretnih ukrepov za obrzdanje 
tekme v oboroževanju. Vendar 
je bistvo in dolgoročnost tistega, 
kar je bilo sprejeto, v jasno izra
ženi usmeritvi svetovne organi
zacije, da ostane politično nav
zoča in da vztraja v prizadeva
njih, da bi stekel resničen proces 
splošnega razoroževanja.

Politika neuvrščenosti se je izo
blikovala kot edina možna alter
nativa pri blokovskih konfronta
cijah in nevarnosti nove vojne 
katastrofe

Gospodje ministri, dolgo let se 
je govorilo o stabilnosti sveta, ki 
naj bi jo bilo mogoče doseči le z 
ravnotežjem sil in strahu in z 
blokovskim dogovarjanjem. 
Hkrati pa smo bili priče nenehne 
nestabilnosti, ki se je izražala

av v takih podmenah. Ni treba 
sebej dokazovati, da je bila 
Jitika neuvrščenosti tista poli- 
na sila, ki je v nespokojni in 
nemirjeni svet vnašala pozi- 
ne elemente stabilnosti. Tako 
ie politika neuvrščenosti izo

blikovala kot edina možna alter
nativa pri blokovskih konfronta
cijah, zaostrovanjih in nevarno
sti nove vojne katastrofe. Danes 
je to splošno priznano dejstvo, 
mimo katerega nihče več ne 
more in ji tudi ne more oporeka
ti.

Bistvene objektivne predpo
stavke politike neuvrščenosti se 
tudi danes niso spremenile. 
Trdno sem prepričan, da se zgo
dovinska vloga našega gibanja ne 
le ne zmanjšuje, temveč se krepi 
in vedno znova uveljavlja. Naše 
gibanje je torej po bistvu svojih 
dejanj in opredelitev usmerjeno 
v prihodnost. Odpiramo se v svet 
in ponujamo roko vsem, ki so 
pripravljeni na skupna prizade
vanja za enakopravne in bolj 
pravične mednarodne odnose. 
To krepi zaupanje v našo moč in 
sposobnost, da še naprej uspešno 
napredujemo po svoji poti.

Neuvrščene države so defini
rale svoja načela in cilje v razme
rah, težavnejših, kot so danes. To 
so storile v trdnem prepričanju, 
da bodo ta načela in cilji rabili za 
trajno osnovo in merilo za našo 
dejavnost in enotnost. Upravi
čeno lahko porečemo, da spre
membe in dogodki, ki so sledili v

ničemer omajali teh načel in ci
ljev. Nasprotno, njihova pravil
nost in aktualnost sta se potrdili; 
uveljavili so se kot edini možni 
temelj za plodno in uspešno de
javnost našega gibanja.

Neuvrščene države ne smejo 
dovoliti, da bi kdorkoli ogrožal 
solidarnost gibanja in otopil 
ostrino njegove osnovne usmer
jenosti in akcijske enotnosti. Ne 
smejo dovoliti, da bi kdorkoli 
zvodeni! politiko neuvrščenosti 
in zmanjšal našo solidarnost z 
ljudstvi, ki se bojujejo za svojo 
neodvisnost, svobodo in samo
stojno izbiro lastnih poti razvoja. 
Neuvrščenosti je tuje kakršno
koli sektaštvo. Zanjo je nespre
jemljiva delitev na temelju ideo
loških, verskih in drugih meril in 
motivov, ne glede na to, za kakš
nimi gesli vse se skrivajo. 
Gibanje, ki se zavzema za demo
kracijo odnosov v svetovnem ob
segu, tako kot gibanje neuvršče
nosti, je bolj od drugih zavezano,

svetu po nastanku neuvrščenega 
gibanja pa vse do danes, niso v

da spoštuje demokratične norme 
ravnanja v medsebojnih odnosih

Danes postajajo vse močnejši 
razni pritiski, naperjeni proti 
enotnosti neuvrščenega gibanja. 
Priča smo poskusom, da bi na 
življenjsko pomembnih območ
jih neuvrščenega sveta, predv
sem na tleh Afrike, ustvarili nove 
oblike kolonialne navzočnosti ali 
pa nove oblike blokovske odvi
snosti, tujega vpliva in nadvlade. 
V odporu proti takšnim prizade
vanjem moramo biti enotni. To 
od nas terja samo bistvo neuvrš
čenosti, interesi vseh skupaj in 
vsake države posebej.

Zaradi vsega tega bi morali v 
vrstah neuvrščenih držav še bolj 
odločno premagovati tako rav
nanje in nesporazume, ki priza
devajo velikansko škodo tem dr
žavam, pa tudi gibanju nasploh. 
Prepričan sem, da je to mogoče, 
a tudi nujno. Posebni nacionalni 
interesi, pa tudi problemi, pode
dovani iz kolonialnih časov, ne bi 
smeli voditi do konfliktov.

Medsebojne razlike v pristo
pih, najsi sb včasih še tako resne, 
je treba demokratično upošteva
ti.Česeni mogoče vedno izogniti 
problemom in sporom, jih je s 
skupnimi napori mogoče in treba 
urejati po mirni poti.

Gibanje, ki se zavzema za de
mokratizacijo odnosov v svetov
nem obsegu, kot je gibanje neu
vrščenosti, je bolj od drugih ve
zano na to, da spoštuje demokra
tične norme ravnanja v medse
bojnih odnosih. Zavedati se mo
ramo nevarnosti vsiljevanja 
ozkih, sebičnih interesov, ki na
čenja solidarnost in moč našega 
gibanja.

Prepričan sem, da je dozorela 
potreba, da neuvrščene države, v 
svojem in širšem interesu, naj
dejo učinkovite načine za mirno 
in demokratično poravnavanje 
nastalih sporov. Trdno sem pre
pričan, da so realne možnosti, da 
vprežemo naše napore, ki ne bi 
pomenili vmešavanja, marveč 
dobre usluge, v popolni skladno
sti z načeli politike neuvrščenosti 
in na temelju medsebojnega ra
zumevanja in zaupanja.

Spoštovani prijatelji!
Rad bi tudi izrazil svojo za

skrbljenost, ker mir spet ogro

žata politika sile in zastrašujoča 
oboroževalna tekma, ki se nada
ljuje. To pelje k zaostrovanju se
danjih in ustvarjanju novih žarišč 
in kriz, pa tudi k odkritim voja
škim intervencijam. Vse to kaže, 
da smo se spet znašli na nevar
nem križpotju dogodkov, ko je 
bolj kot kdaj potrebno aktivno 
delovanje neuvrščenih držav v 
mednarodnih odnosih.

Popuščanje napetosti terja sode
lovanje vseh držav, nadaljnje pri
zadevanje za gospodarsko, kul
turno in tehnološko dekoloniza
cijo sveta ter izgradnjo nove 
mednarodne gospodarske ure
ditve

Ta čas je še zlasti pomembno, 
da se obnovi proces popuščanja 
napetosti kot edini način, kako se 
izogniti takemu poslabšanju, ki 
bi ga bilo pozneje težko popravi
ti.

Tudi tokrat bi rad opozoril na 
naravo popuščanja napetosti kot 
univerzalnega procesa, ki mora 
zajeti ves svet, privesti do demo
kratizacije mednarodnih odno
sov in vsaj ublažiti blokovsko de
litev sveta, nikakor pa je ne po
glabljati. Tako pojmovano in 
sprejeto popuščanje napetosti 
lahko ustvari ugodnejše pogoje 
za afirmacijo in krepitev neodvi
snosti držav in narodov, celo ti
stih, ki so vključeni v blokovske 
zveze, in tako pelje k premešča
nju blokovske delitve sveta.

Po našem mnenju terja popuš
čanje napetosti aktivno sodelo
vanje vseh držav v prid pozitiv
nemu urejanju sedanjih kriz in 
problemov, nadaljnje prizadeva
nje za gospodarsko, kulturno in 
tehnološko dekolonizacijo sveta 
in za izgradnjo nove medna
rodne gospodarske ureditve. 
Zlasti bi rad poudaril, da so od
nosi med velesilami, na katerih 
leži še posebna odgovornost, 
pomemben del popuščanja na
petosti. Toda popuščanje ni 
samo njihova stvar, marveč je v 
interesu vseh držav, na katerih 
usode takšni odnosi vplivajo.

Gospodje ministri!
Trdno sem prepričan, da bodo 

neuvrščene države tudi v prihod
nje, tako kot so bile doslej, kos 
svoji zgodovinski obveznosti. 
Naša vztrajnost pri izpolnjeva
nju velikih nalog, ki nas čakajo, 
je tudi naš prispevek k izgradnji 
stabilnih in demokratičnih odno
sov na svetu. V pripravah na 
šesto konferenco šefov držav in 
vlad neuvrščenih dežel, ki bo 
prihodnje leto v Havani, mo
ramo storiti vse, kar je v naši 
moči, da bi še bolj uveljavili te
meljna načela, cilje in usmerje
nost gibanja neuvrščenosti, 
okrepili njegovo enotnost, soli
darnost in akcijsko sposobnost. 
To seveda terja tudi kar največ
jega napora od nas, da bi ublažili 
in izgladili nasprotja in spopade 
med posameznimi neuvrščenimi 
državami.

Prepričan sem, da bo ta konfe
renca dala v tem pogledu po
membne rezultate, da bo okre
pila samozavest in zaupanje v 
prihodnost pri vseh narodih, ki 
utirajo poti svoje neodvisnosti, 
nacionalne in ekonomske eman
cipacije, miru in stabilnosti v 
svetu.

Gospodje ministri in dragi pri
jatelji, želim vam v tem prizade
vanju plodno delo in veliko 
uspeha.«
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Kaj je pokazala prva analiza samoupravnih odnosov o združevanju dela 
delavcev v temelinih organizacijah (III.)

Razlogi za združevanje

Ilija Globočnik

Jugoslovanski center za teorijo 
in prakso samoupravljanja v 
ustanavljanju je na pobudo repu
bliškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije in republiškega sekreta
riata za delo izvršnega sveta 
Skupščine SRS prevzel izvedbo 
prve analize samoupravnih spo
razumov o združevanju dela de
lavcev v temeljnih organizacijah 
združenega dela. Iz obsežnega 
gradiva bodo posamezni avtorji 
analize v nekaj nadaljevanjih 
skušali prikazati temeljne značil
nosti analiziranih sporazumov.

Pri določanju osnov, zakaj de
lavci združujejo svoje delo s 
sredstvi v družbeni lastnini, je 
treba navesti glavne značilnosti z 
vidika razvijanja družbeno eko
nomskih odnosov, upoštevajoč, 
da se v ciljih združevanja izraža 
perspektiva vsake temeljne or
ganizacije. Prav tako je treba 
konkretno ugotoviti izpolnjeva
nje pogojev za organiziranje te
meljne organizacije, ki so pred
pisani z zakonom o združenem

delu. Po naši sodbi je to dokaj 
pomemben del sporazuma, saj 
mora opredeliti razloge za zdru
ževanje, kar pa ne pomeni, da bi 
moral biti tudi zelo obsežen. In 
kaj nam povedo rezultati?

Sporazumi v poprečju govore 
o razlogih za združevanje v enem 
do dveh členih. Čeprav je lahko 
vsebina enega ali dveh členov 
zelo bogata in obsežna, pa si 
upamo že iz kvantitativnih rezul
tatov soditi, da je to nezadostno. 
Sicer pa bo podoba jasnejša, če si 
ogledamo konkretneje navedene 
razloge za združevanje.

Za nekaj manj kot dve tretjini 
analiziranih sporazumov velja, 
da opredeljujejo splošne razloge 
za združevanje, kot so že nave
deni v Zakonu o združenem delu, 
medtem ko ostala tretjina o ra
zlogih za združevanje ne govori 
niti na splošnem nivoju.

Prikazujemo tabelo, ki nam 
potrjuje naše ugotovitve. For
mulacije, ki se v sporazumih po
javljajo glede združevanja, so 

I sledeče — (po pomembnosti):

Število
sporazumov %

L interes delavca, da dela kot združeni de
lavec 52 33

2.—3. izboljševanje svojega materialnega polo
žaja 50 31

2.—3. dogovarjanje z drugimi temeljnimi orga
nizacijami 50 31

4. prispevek k družbenemu razvoju 45 28
5. izboljševanje in razširjanje materialne

osnove dela 43 27
6. kratkoročno in dolgoročno zagotavljanje

materialne in socialne varnosti 39 24
7. odločanje o usmeritvi in razširitvi družbe

nih sredstev 19 12

Pri več kot eni tretjini analizi
ranih sporazumov (izraženo v 
številu — 60 ali 38 %) pa razlogi 
za združevanje sploh niso nave
deni, kar govori v prid naši trditvi 
na začetku, da sporazumi le for
malno zadovoljujejo zakonskim 
težnjam in družbeno političnim 
prizadevanjem. Kot dodaten ar
gument pa posredujemo poda
tek, da 117 sporazumov od 160, 
kar je 73 %, ne opredeljuje kon
kretnejših razlogov za združeva
nje. Torej prav tistega, kar bi 
sporazumi morali vsebovati, ni.

Drugi sporazumi, ki pa so 
konkretnejši, navajajo kot ra
zloge delitev dela (17 %), fazno 
proizvodnjo (14%), medse
bojno odvisnost v pridobivanju 
surovin (3 %), skupno razisko
valno dejavnost (13%), razne 
druge skupne dejavnosti (16%) 
in še nekatere druge razloge. Le 
pet sporazumov govori med ra
zlogi za združevanje tudi o pro
duktivnosti, ekonomičnosti in 
rentabilnosti poslovanja.

Želeli smo spoznati še, kako je 
v sporazumu opredeljeno neko
liko konkretneje razširjanje in 
izboljševanje materialne osnove 
združenega dela. Konkretnih 
opredelitev skorajda ni, saj od

160 sporazumov kar 116 spora
zumov razširjanja in izboljševa
nja materialne osnove sploh ne 
omenja. Zanimivi so preostali 
odgovori. V 23 sporazumih je 
omenjeno, da se materialna 
osnova razširja in izboljšuje z 
namenskim združevanjem dela 
in sredstev, v 15 sporazumih z in
vestiranjem, kijnora biti v skladu 
z družbenim razvojem, 1 spora
zum pa omenja premagovanje 
podjetniške miselnosti. Vse to pa 
kaže, da je osnovna smer ne
spremenjena, to pa je: izboljše
vanje in razširjanje materialne 
osnove ni konkretno razdelano. 
Razlogi za združevanje nikakor 
ne morejo biti samo materialne 
narave, temveč taki, ki kažejo na 
humane vidike samoupravljanja 
v združenem delu. Ta del smo 
poimenovali morda nekoliko 
preozko kot socialne razloge, 
vendar nam je bila vsebina vse
skozi jasna. Sporazumi ta načela 
omenjajo, bolj jasno povedano 
— tri četrtine sporazumov o tem 
govori, medtem ko v 41 spora
zumih socialni razlogi za združe
vanje niso navedeni.

Frekvenca pojavljanja (ome
njena je brez konkretizacij) je 
sledeča:

V sporazumih %

solidarnost 104 65
vzajemnost 97 61
socialna varnost 63 39
ekonomska trdnost 42 26
enakopravnost 2 1

Ocena, h kateri se nagibamo, 
je, da so v tri četrtine sporazumih 
omenjali temeljna načela pri so
cialnih razlogih za združevanje, 
vendar jim niso znali dati sko
rajda nikakršne izrazne, pojav
ne, konkretne vsebine. Seveda 
pa so najbolj sporni tisti spora

zumi, ki teh načel sploh nimajo 
vgrajenih.

Kljub tem nekoliko črnogle
dim ugotovitvam pa ne gre zani
kati dejstva, da so prisotne tudi 
nekatere pozitivne tendence, ki 
se kažejo pri uresničevanju eko
nomske trdnosti in socialne var

nosti, pa čeprav o tem piše le v 47 
sporazumih, medtem ko v 113 
teh opredelitev ni. Tam pa, kjer 
so, so že dovolj dobra osnova za 
pomemben del uspešnega go
spodarjenja, ki je tudi pogoj za 
socialno varnost. V 34 sporazu
mih je jasno zapisano, da se eko
nomska trdnost in socialna var
nost uresničujeta s skupnim 
prevzemanjem rizika, v 25 z 
opredeljevanjem osnov in višine 
zajamčenih osebnih dohodkov, v 
20 z oblikovanjem skupnih re
zerv in v 12 s »prelivanjem« 
sredstev iz drugih TOZD.

Če smo v uvodu rekli, da se v 
ciljih združevanja izraža per
spektiva vsake temeljne organi
zacije z materialnega vidika in

vsakega posameznika tako iz 
materialne in socialne perspekti
ve, pa je potrebno vedeti, kakšno
bo uresničevanje skupnih intere
sov pri delu (in pri dohodku) v 
posameznih med seboj odvisnih 
delih združenega dela. Naša 
predpostavka je, da več kot bo 
skupnih interesov, bolj mora biti 
izražen interes za združevanje 
dela in sredstev. Poglejmo, če je 
temu tako.

Od 160 sporazumov jih 48 ali 
30% sploh ni navedlo kakršnih
koli skupnih interesov, medtem 
ko je v preostalih 112 oz. 70% 
sporazumov navedenih kar pre
cej skupnih interesnih področij. 
Poglejmo si jih po vrsti:

Rang Sporazumi %

— skupno planiranje razvoja 100 62
— usklajevanje planov proizvodnje 63 39
— doseganje višje produktivnosti 54 34
— povečanje dohodka temeljne organizacije 50 31
— usklajevanje nabave 37 23
— skupen delokrog skupnih služb 

(kadri, finance) 36 2
— uporaba novih tehnoloških dosežkov 33 21
— usklajevanje prodaje 31 19
— usklajena organizacija dela 29 18
— večja rentabilnost proizvodnje 24 15
— dogovarjanje o rokih za medsebojna naročila 23 14
— skupen servis storitev 16 10
— skupno raziskovanje trga 16 10

Nič od zgornjega ni v sporazumu 48 30

(Seštevek točk 1—13 je 112 sporazumov ali 70%)

Rezultati nas prepričujejo, da 
je skupnih interesov veliko in ni 
potrebno nikakršno posebno 
iskanje razlogov za združevanje, 
ko pa jih skupni interesi sami po
nujajo. V tistih 48 sporazumih, 
kjer pa ni navedenih skupnih in
teresov, bi rekli, da so nanje po
zabili ali se jih ne zavedajo, manj 
verjetno pa je, da bi se le-tem 
skupnim interesom mogli odreči 
namerno. Saj je danes bolj kot 
kdajkoli prej prisotna nuja po 
združevanju 'dela in sredstev. 
Razdrobljene materialne sile 
vsake družbe, ne le naše, so prej 
ali slej obsojene na propad. Za
torej trdimo, da je spoznanje o 
pomembnosti združevanja pro
drlo le do pol poti v sporazumih; 
in sicer je v fazi priznavanja 
skupnih interesov, vendar to 
spoznanje še ni izgrajeno v smeri 
konkretnih rešitev za združeva

nje. Torej bi vsak sporazum na 
tem področju moral vsebovati 
štiri temeljne komponente: 

skupni interesi
— razlogi za združevanje
— načini združevanja
— kaj združevanje prinaša.

Vse te sestavine so lahko zelo 
kratke in jedrnate, prilagojene 
konkretnim okoliščinam, predv
sem pa pisane v razumljivem je
ziku. Prav pri tem področju ni 
potrebna nobena frazeologija, ki 
bi razredno bistvo združevanja 
lahko le zamegljevala.

Ker smo prej omenili, da daj bi 
ta del sporazuma vseboval tudi 
vse, kar naj bodo rezultati zdru
ževanja, smo poskušali najti tiste 
rešitve v sporazumih, ki so da
našnjemu človeku pomembne in 
zadevajo njegov družbeni stan
dard.

Število
sporazumov %

— skupne naložbe za stanovanja 64 40
— skupne naložbe za počitniške domove 52 32
— izboljševanje strokovnega znanja 34 21
— reševanje problemov nezaposlenosti 22 14
— prekvalifikacije 17 11
— skupne naložbe za vrtce 15 9

O tovrstnem zagotavljanju 
višjega standarda govori 91 spo
razumov ali 58 procentov, med
tem ko 69 sporazumov takih 
opredelitev nima, kar je 43 pro
centov.

Po našem prepričanju je vse 
preveč sporazumov, ki zanemar
jajo področje družbenega stan
darda, ki ne more biti le stvar 
samdupravnega odločanja o sa
moprispevku, temveč predvsem 
združevanje sredstev v temeljnih 
organizacijah združenega dela.

Zato bi veljalo razmisliti o ra
zlogih, ki so pripeljali do tega, da 
je družbeni standard v 69 spora
zumih pozabljeno področje. 
Upravičeno ali ne?

Za konec še ugotovitev, da 
združevanje v sporazumih še ni

»zaživelo« v polni meri. Je šele 
na pol poti pri spoznavanju in 
iskanju interesov, kar pa spet ni 
malo. Vendar bi prav temu po
dročju, ki bi moralo biti oprede
ljeno nekje na začetku tega spo
razuma, morali dati jasno, krat
ko, razumljivo vsebino, ki izhaja 
iz konkretnih okoliščin in je vsa
kršno prepisovanje Zakona o 
združenem delu ali drugih spora
zumov popolnoma nelogično in 
nestvarno. Prisotnost različnih 
interesov priznavamo, iz tega 
izvirajo različni razlogi za zdru
ževanje in zato naj bo tako v spo
razumih tudi zapisano.

PRIHODNJIČ: FRANCI
POLAK: OBVEŠČANJE

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA

'«lkc

H
Ugotavljanje 
kazenske odgovornosti

Delavec je bil suspendiran, 
nato pa v disciplinskem postopku 
izključen iz temeljne organizaci
je, ker naj bi leta 1973 storil dve 
kaznivi dejanji jemanja podkup
nine. Temeljna organizacija je 
podala tudi kazensko ovadbo 
občinskemu javnemu tožilcu, ki 
je zahteval kazensko preiskavo. 
Kazenska preiskava pa je bila 
ustavljena, ker je javni tožilec 
podal tak predlog glede na izve
dene dokaze. .

Delavec je pred sodiščem 
združenega dela zahteval, da se 
razveljavi sklep temeljne organi
zacije o izrečenem disciplinskem 
ukrepu. Zatrjeval je, da očitanih 
dejanj ni storil, obenem pa je 
uveljavljal zastaranje disciplin
skega postopka. Temeljna orga
nizacija se s stališčem delavca se
veda ni strinjala in je uveljavlja
la, da postopek ni zastaran, ker je 
bil dokončan v roku enega leta, 
odkar se je zvedelo za dejanje in 
storilca. Tak rok pa je veljaven 
zato, ker imajo dejanja, ki jih je 
storil delavec, za posledico tudi 
kazensko odgovornost.

Sodišče združenega dela se je 
pri svoji odločitvi oprlo sicer na 
dokaze, ki so bili izvedeni v ka
zenskem postopku, obenem pa 
je poudarilo, da kazenske odgo

vornosti ni možno ugota'''i ^ 
postopku pred sodiščem «iSe.. ■ 
nega dela. Po členu 3. Za^fJt0v jP:
kazenskem postopka ^'jk 
more veljati za krivega
vega dejanja, dokler to a1^ ---
tovljeno s pravnomočno f
rk i ~ K” h .Šele pravnomočna sodba K D* p1* 
skega sodišča lahko ugo10', tio . “ 
je nekdo kazensko odgov0^ 
kaznivo dejanje. Prav žara® b .“Pi
še zastaranje ne more š,£l' s; 
tedaj, ko se je zvedelo za a£!' anJ

i, ampak od tetM' ^ jPa
^janje st5J^}Nb^

torej pomembno vprašanji

in storilca 
naj bi bilo

bilo dejanje res storjeno al, r 
kajti v vsakem primeru je 's jt; ■ c

Zastaranje kršitve delovap t, ^
VPZnncti mnra ^

.aui\v.iii pmnviM j v
letih zastaralo, če ni imeloz ; i|a-11 si 
sledico kazenske odgovo^f^., _rU)

veznosti pa mora sodišče 
nega dela upoštevati p° ^ 
dolžnosti. Pri tem seve^fclj
more ugotavljati, ali bi ^Ug^iavijau, tul ^
imelo za posledico kazen)* ptf> •
govornost ali ne, ker bi bil0', ^ j 
sprotju z zakonom, da W 31sprotju z zakonom, da 
skovalni sodnik kazenski r Heij e. 
pek ustavil, istočasno Pa ,A t, 
dišče združenega dela ugotljj ^ ;
da kazenska odgovornost 
ja. Kot je že poudarjeno. J)|j ^ ’ 
kazenski postopek >zve j X, ^ 
redno sodišče v skladu z/ P,, re
nom o kazenskem postopa jo

Bolniški stalež 
in zastaranje kršitev 
delovne obveznosti

Zakon o delovnih razmerjih 
določa v členu 154, da uvedba in 
vodenje postopka zaradi kršitve 
delovnih obveznosti zastarata v 
roku, ki ga določa samoupravni 
splošni akt temeljne organizaci
je, vendar zastaralni rok ne sme 
biti daljši od enega leta, od 
dneva, ko je bila storjena kršitev. 
12-mesečni zastaralni rok pa 
velja za vse tiste kršitve delovnih 
obveznosti, ki imajo znake kaz
nivega dejanja. Ta rok začne teči 
od dneva, ko se je zvedelo za kr
šitev in storilca.

Kadar kršitev delovne obvez
nosti nimaiznakov kaznivega de
janja, velja torej objektivni za
staralni rok, kar pomeni, da 
začne teči zastaranje od dneva, 
ko je bilo dejanje storjeno. Prav 
zaradi tega prihajajo mnoge te
meljne organizacije v časovno 
stisko glede uvedbe in vodenja 
postopka, zlasti še, če so v svojih 
samoupravnih splošnih aktih do
ločile kratke zastaralne roke. 
Nekatere temeljne organizacije 
določajo celo trimesečne zasta
ralne roke, kar pomeni, da skoraj 
sleherna kršitev delovne obvez
nosti zastara, preden o kršitvi in 
storilcu reče dokončno besedo 
delavski svet temeljne organiza
cije. Včasih pa temeljna organi
zacija tudi ne more izvesti disci
plinskega postopka zaradi opra
vičene odsotnosti delavca.

Delavka, zoper katero je bil 
uveden disciplinski postopek, je 
odšla v bolniški stalež in ostala v 
staležu kar tri mesece. Temeljna 
organizacija bi sicer lahko izdala 
dokončno odločbo o disciplin
skem ukrepu, če bi pohitela s po
stopkom, potem ko se je delavka 
vrnila na delo. Disciplinska ko
misija pa tega ni storila, ker je 
bila prepričana, da se zastaranje 
podaljša za toliko časa, kolikor je 
bila delavka v bolniškem stale
žu. Že po preteku zastaralnega 
roka je ob upoštevanju tega sta
lišča delavski svet izrekel dokon
čen sklep, s katerim je bila de
lavka izključena iz temeljne or
ganizacije oziroma s katerim je

k>d

>!ia 
vnet 
C‘e

it,8 *ap
. jCa P'

bil izrečen ukrep prenehal t^.a l 
lovnega razmerja. j.|aNoHk 

Sodišče združenega ,?°, 
oralo odločitev raZV^JV j ^moralo odločitev raz 

Zaradi poteka zastaraln^JMj, 
bi moral delavski svet ra • 
viti odločitev disciplin5*. \ jp-vm ouiocuev aiscipn"-'. ’ vj]). 
misije in ustaviti postope*£|(W Pl 
pravilno je stališče, p< * 
se podaljša zastaralnisc puuaijsa zastaralni - |. ^ 
odsotnosti delavca, kaj1^
stališče nima opore, niti ' n 
niti v samoupravnem SLJii'Va* 
aktu. Zastaranje kršitev Jajj

■“ tl.obveznosti morajo p° ^ ^ 
dolžnosti upoštevati v!s'-No 
pravni organi v temeljn' .
zaciji, prav tako pa tuf* 5p« ci v iurvw pet * —, v
združenega dela. Sodiš0.6 L - < 
ženega dela pa je posebej 2 
rilo temeljno orgamza0^, ^ v“n 
mora dokončati discip‘|(1 j|ij
stopek v zakonitem zaS^jji.TOt ^ 
roku, ali pa postopek 
pripravi novega samoup'*.^ ’ 
splošnega akta o delov"s[jjjW 
zmerjih ali pa o odgovora 
lavcev je potrebno tem6 
zmisliti o dolžini zasta'^ ■ 
roka, pri čemer je upošieV‘ %|. 
deča dejstva: . kfiSt/

L Običajno se 
delovnih obveznosti ji'^.2ueiovnm ooveznosu “ 
šele po določenem času P I

2. Vselej ni znan tud'
zato mora temeljna 0^,1^]
včasih dalj časa ugotavu
je storil kršitev. ha V s

•V postopku je .re^vSv
tevati zakonite roke, 
zlasti za vabilo na obrn^f 
ugovor zoper odločitev - 
ske komisije itd. ....nP^JsSla

. Disciplinskega po5^^"* i t
možno izvesti v tistm r atr ^i 
.... j.,_____ tčen0
IIIUZIJU IZVCS11 V 0 v jf
ko je delavec opravičenj,# 
ten in se ne more odzvaten m se ne more ouz«*- m , , -c l 
nju, ne more nuditi obra JpP 

O vsem tem je treba r fl)l‘7 ttgO vsem tem je treua ff jj.'tg 
pri določanju zastarab1' j v Ji/V, 
in jih primerno opreu^kiirj 
moupravnem splošnern * Hi-,.
tem pa seveda zastara
more biti v nobenem
daljši od enega leta.
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Haši ljudje dobro delajo, 
$epamo pa v organizaciji dela

z# «is Ko ste pred nedavnim 
akcl ^ j1 Predsedstva Zveze sindi- 
'0 I||,| .Jugoslavije govorili o ak- 

i ^ vprašanjih uresničevanja 
n' 'itd rt06®.3 Plana za letos, ste 
^ L urugim mnogo pozornosti 

i k" g.'1' produktivnosti. Zakaj? 
to'1, .^BORIČ: Ker je to ta hip 
/or% ^d najbolj aktualnih 
a(Ji; ^ sanj! Aktualno zato, ker se 
št®J (j..?1 strani srečujemo s po- 

■ ttj^ujem dohodka, po drugi 
:iM ^ 'Pas pretirano porabo vseh 
ei1"1 ftav ? dneva v dan smo pravza- 
jeJ boju za omejitev vseh vrst 
13» i, .°e skladno s planom, ob tem 
e' Wrv Pozabljamo, da smo 
d'1 šole, univerze in še mar- 
orff t^fugega in da je, kajpak, to 

J1 di financirati. Jasno nam 
k. ‘ahko uspemo le tako, da 

Uti "itio91110 dohodek. Tega pa ne 
«li h Zm°gli, če ne bomo pove- 
^jjduktivnosti. Kaj kažejo 

sk"' pj''?
'cratk'm smo analizirali 

ti P' ^ darska gibanja in najpo- 
tt!jjnejše kategorije, ki so te- 

: ^ (iti J®3 pomena za oceno o 
# smo v gospodarskem ra- 
T, iiotjj- aj nam manjka *n kaj bi 
, P ij|j J storiti, da bi se lahko ko- 
AL drugimi, predvsem nam 
:t^nčnimi državami,
ik"' je, da še vedno poveču- 

S>dni dohodek z eksten- 
ln"1 gospodarjenjem. Ugotav- 
‘''o.’ da je produktivnost dela 

za enotno metodologijo 
p lanja — pri nas v zadnjih 
nojih narasla za 7,3 odstot- 

,ega na osnovi ekstenziv-
i#, ^Poslovanja za 5,5 odstot- 

Podlagi uvoza pa 0,5 od- 
p Toda te številke nam v 
[£ia ‘'p(j'kaj malo povedo: od leta 
,jat W,° Predlani je bila stopnja 

(‘S. t, vnosti le 1,3 odstotka na
Mia je imela 2,2, ZRN

I Su^Ucija 4 in Španija 4,5 od- 

ilff ^r^Tjornatično je dejstvo, da

ik' ^t^ijivosti, po storilnosti in

inailcno je dejstvo, 
^^no največ vlagamo 
it« ^'Zacijo, v nove proizvod-

i 
$

L
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klC,ir>'0 sei,em SVetU> lahko iz-
ii‘ S^cijo Pametjo in dobro or-

K'^pr, razumem, 
tijan.~?;l‘> au naši delavci 

J kot tisti iz razvitejših

Janez Barbarič, podpredsednik sveta Zveze sindikatov Jugoslavije seje pred odhodom na dopust 
mudil v Ljubljani. Odzval se je prošnji našega uredništva, da odgovori na nekaj ta čas aktualnih 
vprašanj, ki zadevajo uresničevanje družbenoekonomskega razvoja in vloge sindikata v njem. 
Predkongresno kramljanje z Janezom Barbaričem je bilo zanimivo, saj vemo, da govori naravnost. 
Največ pozornosti pa smo kajpak v razgovoru namenili tistim vprašanjem, o katerih je pred nedavnim 
razpravljalo tudi predsedstvo sveta ZSJ.

Večje produktivnosti ne smemo Zakaj le ob zaključnih računih Pri kadrovskih rotacijah se vr
iskati samo v povečevanju fizič- govorimo o zgubaših? ' tirno v zaprtem krogu...
nega napora

dežel? Ne! Naši I’"1'«' a0bro de
lajo. Trdim pa, da , produk
tivnosti ne smemo iskati samo v 
povečevanju fizičnih naporov 
delavcev, temveč v učinkovitejši 
organizaciji dela in sodobnejši 
tehnologiji. Nisem le sam prepri
čan, da bi v takih razmerah naši 
delavci dosegali enake rezultate 
kot tisti na Zahodu. Ta rakasta 
rana je stara, imamo pa vendarle 
vse možnosti za to, da je končno 
ozdravimo. Zakon o združe
nem delu je v tem smislu zelo 
jasen, kajti zahteva delitev oseb
nih dohodkov po vloženem — 
minulem in živem — delovnem 
prispevku. Samo dotlej, dokler 
ne bomo znali tistim delavcem, ki 
so zadolženi za strokovno vode
nje, za organizacijo in še kaj, 
odrezati pravšnega kosa kruha, 
dokler ne bomo znali vrednotiti 
tistega, kar so storili, dotlej 
bomo ostali v začaranem krogu. 
Takole menim: dober inženir 
lahko nadomesti delo sto delav
cev, lahko pa izniči trud tisočev. 
Naj navedem primer: v Kopru je 
zaradi napačne strokovne odlo
čitve nastala izguba nekaj deset 
milijonov. Le pomislite, koliko 
delavcev mora plačevati še danes 
to zgrešeno odločitev posamez
nika? Veste, zakaj to pravim? 
Zato, ker sem globoko prepri
čan, da bi mnoge kritične de
lovne organizacije laže ozdravili, 
če bi jih začeli pravočasno zdra
viti. Bodimo odkriti: bojimo se 
preusmeriti neko delovno orga
nizacijo že na nov proizvodni 
program, kaj šele v novo panogo. 
Jasno pa je, da moramo biti v tem 
procesu trdih živcev. Povem 
vam, največje napake delamo 
tedaj, ko krpamo, iz leta v leto 
rešujemo in tudi po deset let sle
pimo delavce, češ, saj ni tako 
hudo, še bomo zmogli... Če bi 
sešteli za deset let nazaj, koliko 
denarja smo dali za sanacijo, bi 
lahko postavili novo tovarno z 
novim programom.

Konec minulega leta je bi
la v Jugoslaviji tretjina organi
zacij združenega dela v izgu
bah ali na meji rentabilnosti. Ne 
smemo pa zanemariti podatka, 
da je v teh OZD zaposlenih kar 
40 odstotkov vseh zaposlenih v 
gospodarstvu! Se zgražate? Ta

obseg bi bil neprimerno manjši, 
če bi se manj birokratsko vedli. 
Povejte mi, zakaj moramo le ob 
zaključnih računih govoriti o 
zgubaših? Mar gre za to, da mo
rajo biti delavci vsak čas, naj
manj pa vsake tri mesece obveš
čeni o rezultatih svojega dela?

DE: Že leta poslušamo, da več 
porabimo kot ustvarimo. Često 
tudi pozabljamo na tiste obvez
nosti, ki jih sicer podpišemo kot 
samoupravljalci, hudujemo se 
nad prevelikimi obveznostmi; či
stega vina nam pa nihče ne nato
či.

B ARBORIČ: Ne držimo se ti
stega, kar smo se dogovorili. Če 
pogledamo letošnja gospodarska 
gibanja, potem vidimo, da so 
dokaj neusklajena. Poglejte: 
letos je produktivnost narasla za 
4,1 odstotka, osebni dohodki pa 
so se v povprečju dvignili za šest 
odstotkov. Že nekaj let poudar
jamo, da mora biti gibanje oseb
nih dohodkov usklajeno z gi
banji produktivnosti. Tako smo 
večkrat zapisali tudi v resolucijah 
o družbenoekonomskem razvo
ju, vendar pa nam osebni do
hodki še kar naprej uhajajo iz 
rok. Morda sicer manj kot druge 
oblike porabe, vendar pa so za
radi obsega v porabi najpo
membnejši. Tudi letos se sreču
jemo s tem, čeprav smo se dogo
vorili, da bi lahko narasli za dva 
do tri odstotke, dejansko pa, kot 
sem že omenil, so se nenormalno 
povečali.

Toda preveč porabimo pov
sod, v vseh oblikah porabe. Prej 
sem govoril o osebnih dohodkih, 
vendar so tudi splošna, skupna 
poraba in investicije zunaj dogo
vorjenih okvirov.

Pri vsem tem pa se premalo 
zavedamo, da se sami dogovar
jamo o porabi ter v razvojnih na
črtih oblikujemo stališče do gi
banj porabe vseh vrst. Vzemimo 
primer interesnih skupnosti 
družbenih dejavnosti. Ves čas 
govorimo, da je to porabo treba 
spraviti v planirane in dogovor
jene meje, če pa sedaj pogleda
mo, kje smo, govorim za vso Ju
goslavijo, vidimo, da so dejanska 
gibanja povsem drugačna, kot 
smo se dogovorili. Dogovarjamo 
se o obsegu, kakovosti teh stori

tev, poskušamo se dogovoriti o 
vrednosti teh uslug in načinu fi
nanciranja. Ko pa vse to zložimo, 
vidimo, da ne gre.

Podpisujemo samoupravne 
sporazume in družbene dogovo
re. S podpisom smo se obvezali, 
da bomo po novih poteh urejali 
številna vprašanja, v zavest pa 
nam še vedno ni prišlo, da gre za 
zakon, ki smo si ga zapisali sami. 
Sedanji dogodki kažejo, da tega 
očitno ne spoštujemo. S takim — 
in to neposrednim ravnanjem 
spet vse tiščimo nazaj v državno 
regulativo.

DE: In kje naj iščemo vzroke 
za to. Ali ne morebiti tudi v vse 
večjem širjenju birokracije?

BARBORIČ: Tudi v delovnih 
organizacijah se birokracija širi. 
Odpremo delovno mesto šefa. 
Ta potrebuje tajnico, svetnika... 
celo snažilko. Kam to vodi? No, 
pa ne le tukaj. Z ustanavljanjem 
SIS smo že prenesli nekatere 
družbene naloge iz ministrstev 
na nova samoupravna združenja, 
vendarle se državni aparat ne
nehno širi. V zadnjih štirih letih 
se je število zaposlenih v zvezni 
administraciji povišalo od 
12.000 na več kot 20.000!

Poglejte, če bi delavci temelji
teje v vsaki temeljni organizaciji 
združenega dela presodili, kaj 
potrebujejo, kdo bo živel na nji
hov račun, če bi o tem odločali, 
tedaj temu ne bi bilo tako. In 
zame je predvsem v širjenju ad
ministrativnega aparata v delov
nih organizacijah problem, kajti 
ta pogojuje — priznajmo ali ne 
— razraščanje birokracije tudi 
drugod. Nekaj nam mora biti 
jasno: vse več ljudi bomo potre
bovali v pisarnah, razvojnih 
oddelkih, na področju tržnih ra
ziskav. To je zakonitost, moramo 
pa vedeti, kaj kdo dela, koliko 
prispeva k ustvarjenemu do
hodku in ali je res potreben za 
organizacijo združenega dela.

DE: V Sloveniji se zelo resno 
pogovarjamo o tem, da tistim, ki 
izpolnujejo vse pogoje za upoko
jitev, ponovno omogočimo 
opravljanje dela na vodilnih de
lovnih mestih.

BARBORIČ: Če je to res, je 
narobe! Na ta način kadrovskih 
problemov ne bomo uredili. Ni

Razpisi za vodilna delovna mesta 
so včasih le farsa

vrag, da med 750.000 zaposle
nimi v naši republiki ne bi našli 
nekaj tisoč ljudi, ki bi jih lahko 
pod ustreznim mentorstvom 
usposobili za upravljanje vodil
nih dolžnosti. Ker pa tako ne de
lamo, se pri vseh kadrovskih ro
tacijah vrtimo v zaprtem krogu. 
Kot da ne zaupamo mladim!

DE: Ali morebiti zato številni 
nočejo sprejemati vodilnih dolž
nosti? Razpisov je mnogo.

BARBORIČ: Pošteno po
vejmo. Razpisi za taka delovna 
mesta so pogosto le farsa. Pogoji 
so napisani na kožo tistih, za ka
tere se že vnaprej odločamo, da 
bodo direktorji.

Res pa je, da so direktorji v 
nezavidljivem položaju. Ko smo 
začeli z uvajanjem samouprav
ljanja, smo rekli, da je treba dr
žavo razlastiti. Ko je začel doho
dek ostajati v delovnih organiza
cijah, je imel kontrolo nad njim 
— resnici na ljubo, tudi upravljal 
je z njim — direktor s svojo 
ekipo. Državno oblast smo tako 
prenesli na direktorje, s tem pa 
tako okrepili njihov položaj v to
varni in drugje, da‘so bili tožilci 
in sodniki hkrati. Tudi danes se 
te miselnosti še nismo povsem 
otresli, kajti težko je čez noč uve
ljaviti novo vlogo poslovodnih 
organov, ki so po zakonu odgo
vorni za vse, individualno odgo
vorni za vsak načrt, medtem ko v 
praksi šepamo na področju od
govornosti samoupravnih orga
nov.

DE: Morda se motimo: včasih 
se nam zdi, da sindikat ni priljub
ljen med delavci, čeprav je to 
njihova organizacija, njihovo 
orožje za uveljavljanje samou
pravljanja. Kaj mislite o tem?

BARBORIČ: S takšno oceno 
ne morem soglašati. Delal sem v 
tovarni in verjemite, da kot 
glavni inženir nikoli ne bi delal v 
sindikatu, če bi bilo res tako, pač 
pa bi iskal zadovoljstvo v svojem 
poklicu. Pravim: tam, kjer sindi
kat zastopa interese delavcev in 
gre zanje tudi v spore in spopade, 
tam je sindikat resnično priljub
ljen in cenjen. Nima pa veljave 
tam, kjer je podaljšana roka 
uprave. In prav je tako! Odnos 
delavcev do sindikalne dejavno
sti se spreminja na bolje. Razve

seljivo je — tako nam je poka
zala raziskava našega centra — 
da so se tudi kmetje pripravljeni 
organizirati v sindikat, saj meni
jo, da bi v tej organizaciji njihov 
glas laže prišel do veljave.

Ob tem pa moramo vedeti tudi 
to, da v tretjini temeljnih organi
zacij združenega dela nimamo 
partijskih organizacij. Tako je 
tam edini organizirani politični 
dejavnik sindikat. Na to dejstvo 
ne smemo pozabljati, ko govo
rimo o vlogi sindikata v združe
nem delu in v našem političnem 
sistemu. Res pa je tudi to, da je 
predvsem od sposobnosti članov 
v izvršnem odboru sindikata od
visen pomen te organizacije.

DE: Zdi se nam, da kaj hitro 
dobrega predsednika sindikata 
kadrujejo za sekretarja organi
zacije ZK ali za predsednika ka
kega drugega samoupravnega 
organa, sindikat pa se mora za
dovoljiti s takšnim ali drugačnim 
predsednikom.

BARBORIČ: Doslej smo v 
osnovnih organizacijah sindikata 
sprejemanju delavcev v ZK po
svečali premalo skrbi. Nič ni na
robe, če naši kadri dobivajo za
dolžitve v partiji in samouprav
nih organih. Ponosni bodimo na 
to in jemljimo predlaganje teh 
ljudi v partijo kot našo dolžnost. 
Seveda pa tudi partiji ne sme biti 
vseeno, kdo je predsednik sindi
kata, kajti Tito je že zdavnaj po- , 
vedah »Delavce v partijo, partije 
v sindikat!«

DE: Kdor nekoliko bolj po
zorno spremlja naše časopise, 
dobi občutek, da »se sindikat 
premalo sliši«.

BARBORIČ: Morebiti je ob
čutek res tak. Pa vendarle vsi 
vemo, da je sindikat povsem pri
soten. Sodelujemo v skupščin
skih odborih, v komisijah, sode
lujemo pri pripravljanju zakon
skih osnutkov in na mnogih po
dročjih orjemo ledino. V zadnjih 
dveh letih smo v republiškem 
svetu ZSS oblikovali teze za pri
pravo samoupravnih sporazu
mov o združevanju dela v sa
moupravnih skupnostih, o ure
janju svobodne menjave dela, o 
delitvi sredstev za osebne do
hodke po vloženem delu in še bi 
lahko našteval. O teh gradivih so 
razpravljali tudi delegati v 
skupščini SRS in naša izhodišča 
so bila ugodno sprejeta.

Sindikalni organi smo soude
leženi pri graditvi celotne jugo
slovanske politike. Na vse to ne 
smemo gledati skozi očala po
udarjanja posameznih družbe
nopolitičnih organizacij, temveč 
kot prizadevanje vseh organizi
ranih dejavnikov naše družbe, da 
bo delovni človek ja zadovo
ljen ....

V našem uredništvu sta se s to
varišem Janezom Barbaričem 
pogovarjala novinarja Marjan 
Horvat in Damjan Križnik, foto
grafije pa je prispeval Andrej 
Agnič.
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Savinjski gaj — Izziv?

>8

Popotnik, ki se poda na 
dolgo in utrujajočo pot, se po na
vadi oskrbi z dobrimi in močnimi
čevlji. Ne sicer s tako »močni
mi«, da bi ga ožulili in bi potem 
ne mogel nadaljevati poti, pa 
tudi ne s takšnimi, ki bi ga pustili 
na cedilu. Skratka, nadene si čev
lje, za katere je prepričan, da 
bodo zdržali do konca poti, 
hkrati pa bo v njih hoja prijetna. 
Nekaj podobnega bi lahko našli v 
človekovem podrejanju narave 
in njenih zakonitosti. Človek si 
podreja okolje, da bi bolje živel. 
Vendarle pa mora paziti, da v 
tem podrejanju ne gre predaleč, 
kajti sicer ga lahko narava pre
sneto »ožuli«. Skratka, človek si 
mora svojo industrializacijo in s 
tem poseg v naravo začrtati tako, 
da ga le-ta vodi po poti napred
ka, hkrati pa da ne ogroža svo
jega naravnega prebivališča. Vsi 
vemo, da je takšno idealno stanje 
težko dosegljivo, vzlic temu pa si 
moramo nenehno prizadevati, da 
bi ga dosegli.

Pozoren bralec je najbrž že 
ugotovil, da velja naša misel var
stvu človekovega okolja. Bržčas 
pa te ugotovitve ne moremo je
mati za popolnoma pravilno, 
kajti ne gre za »klasične« pri
mere onesnaževanja okolja niti 
ne za reševanje le-teh, temveč za 
svojevrsten primer, ki dokaj na
zorno kaže, kako se je s kančkom 
iznajdljivosti mogoče približati 
naravni prvobitnosti.

Gornja Savinjska dolina ni 
onesnažena, še več, rekli bi lahko 
celo, da je to eden redkih krajev 
v Evropi, ki še ni kaj dosti okusil

Čebele imajo dovolj hrane
Fanika Miklavčič Karel Kopužar

škodljivih vplivov sodobne indu
strializacije. Kljub temu pa pre
bivalci Mozirja vseeno niso 
mogli križemrok gledati, kako se 
je tik ob njihovem mestu »boho
tilo« umazano smetišče. Sklenili 
so, da bodo iz smetišča naredili 
gaj. In res. Gornjesavinjčani so 
ljudje, ki tudi store, kar sklenejo. 
Pljunili so v roke.

O tem, kako je nastajal »Sa
vinjski gaj« in kakšen je njegov 
pomen za Mozirje in Gornjo Sa
vinjsko dolino, sva se pogovar
jala z Karlom Kopužarjem, di
rektorjem delovne organizacije 
»Smreka« v Gornjem gradu,

hkrati pa tudi predsednikom kra
jevne skupnosti Mozirje. Takole 
je pripovedoval:

»Ideja se je rodila v turistič
nem društvu Mozirje, ki pa smo 
ji takoj prisluhnili tudi v krajevni 
skupnosti. V sodelovanju z vsemi 
našimi društvi, ki se »ukvarjajo z 
naravo«, in društvom slovenskih 
vrtnarjev, ki je preskrbelo idejne 
in izvedbene načrte, ter gozdarji 
smo leta 1974 začeli krčiti nek
danjo gmajno, ki je bila zavoljo 
opuščene paše porasla z gostim 
grmičevjem. Kraj je bil zelo neu
rejen in je v glavnem služil za od
laganje smeti. V razmeroma

kratkem času pa smo uspeli 
predvsem s prostovoljnimi de
lovnimi akcijami, ki so se jih ude
leževali vsi krajani, temeljito 
spremeniti podobo kraja. Preveč 
bi bilo, če bi moral naštevati, kaj 
vse smo naredili, koliko prosto
voljnih delovnih ur je bilo po
trebnih in drugega, da je nastalo 
to, kar lahko danes vidite. Po
membno pa je, da je Savinjski 
gaj tako rekoč čez noč postal pri
zorišče jasnih hotenj in načrt
nega oblikovanja. Ob vsem tem 
pa je gaj le kamenček v celotnem 
gornjesavinjskem mozaiku, ki ga 
bomo lahko ponudili našemu tu

ristu.«
Potlej, na klopci ob spreha

jalni stezi v gaju, mi je Bojan Mi
klavc, upokojeni invalid in hono
rarni prodajalec vstopnic pripo
vedoval:

»Vidite, celoten svet je kakor 
otok, objet od žuborečih voda, ki 
nudijo enkratno priložnost za 
smiselno namestitev najrazlič
nejših etnografskih poslopij iz 
polpretekle dobe. Zato si priza
devamo, da bi postorili, kar nam 
je še preostalo, da bi tako gaj 
predstavlja! Gornjo Savinjsko 
dolino v malem, s čemer bi mu 
tudi zagotovili trajno kulturno,

rekreacijsko in didaktičt^ 
nost. Poleg tega pa si tudizf 
da bi povezali bregova Sa' 
visečo brvjo, saj bi tako 
1700 metrov krožne podi 

Potlej sem malce razgl®^ 
mojim hrbtom je žubot1 
vinjska »hči planin«, prof 
pa so v lepo urejenih cvo 
gredah čebele nabiralo 
Harmonijo tega svoje'1 
naravnega orkestra je praV 
dopolnjevalo ptičje žvrgfl 
Mamil me je škrlat, ki so g8 
točni Vodi ob mlinu usf 
sončni žarki. Spodaj v riff 
dostojanstveno križarili f [| ■1 
Bilo je enkratno in nikak<f 
šlo v glavo, da je ta svet usi* V 
človeška roka. Beseda jePf fj* 
na, da bi ga lahko do potal1 t|^0 
opisala...^ ^ ;|VQ

Preden sem odšel, sV.a, iiL,1 
kramljala še s Faniko Mikf C1, 
invalidsko upokojenko, VJ JjJ 
prav tako prodaja vstopnf ^ 1vr i Waž

»Vidite, kjer so se še nf 
davno pasle muhe, nal 
čebele med. Gornja ^
dolina slovi zavoljo prelep® L 
nin, obsežnih gozdov, prlJ, V 
hribov in vasic, bistre Sad11'^ 
njenih pritokov in zdaj sl°f ^ 
zaradi svojega Savinjskegfljt, J 
Zelo rada sem tukaj. PraV8 ^ 
bi lahko rekla, da sem kf |j 
kojenka tu našla svojo srečaj \
11 L’’ /~\ I 111 /"J i r-\ ■*—i V« r-k « Ir Ikliko ljudi prihaja semkaj- 
maja do 20. julija jih

- kakih 32.000. In vsi so Pre"i ^ 
čeni,« je povedala Faflik3 ^ 
klavčič. j

d;.4Slike in, M'

Kje jim je bolj vroče?
Ciril Brajer

Celjskih gasilcev nisem 
našel ne v bleščeče zloščenih če
ladah, ne opasanih s širokimi 
jermeni, s sekiricami za njimi ne 
na visokih lestvah ali ob ceveh. 
Fantje so bili v modrih delovnih 
pajacih. Ta je delal za stružnico, 
drugi z vrtalnim strojem, spet 
tretji ležal pod avtomobilom in 
brskal po motorju... Kot bi pri
šel v mehanično delavnico. Mislil 
sem že, da so me napak napotili. 
Pa so me hitro potolažili, da sem 
našel prave gasilce.

Začeli so kar s kratko zgodo
vino: »Potrebe po poklicni gasil
ski enoti smo v Celju začutili že 
leta 1955 in šest gasilcev se je 
redno zaposlilo kar v prostovolj
nem društvu. Leto kasneje smo 
že ustanovili poklicni gasilski vod, 
ki je kmalu prerasel v četo. Svojo 
dejavnost smo res hitro širili in 
danes skrbimo za preventivo, 
opravljamo cestno-reševalno 
službo, rešujemo utopljence, 
razstreljujemo, opravljamo ser
vis in vzdrževanje naprav v de
lovnih organizacijah, v prosto
voljnih gasilskih društvih. In še z 
marsičem se ukvrjamo.«

Celjski gasilci so se prvi v Ju
goslaviji usmerili tudi v gospo
darsko dejavnost in kmalu so s 
tem krili polovico svojih stro
škov. Zdaj 42 zaposlenih v Za
vodu za požarno, reševalno in 
tehnično službo Celje ustvari 
dobre 3 milijone dinarjev 
ostanka dohodka na leto. Pohva
lili so se, da so prvi v državi tako 
razvejali svojo dejavnost in da 
jim še danes le redki lahko stoje j 
ob boku.

Pokazali so mi plakete in j 
druga priznanja, ki potrjujejo, |

Gasilci, ki so tudi delavci — proizvajalci Ivan Stepinšek

da jih »pridobitništvo« prav nič 
ne ovira pri opravljanju njihove 
temeljne naloge. »Letno poga
simo približno 80 požarov — pa 
saj smo že povedali, kaj počne
mo, kje pomagamo.«

Tako smo se počasi približali 
vprašanju, ki nas je pripeljalo 
mednje. So namreč ena redkih 
poklicnih gasilskih enot v naši 
republiki, ki ji ni uspelo priboriti 
beneficirane delovne dobe za 
svoje operativce. Od 42 zaposle
nih jih je 30. Pričakovali smo, da 
se bodo vsule pritožbe in ostre 
kritike, pa so nas presenetili: 
»Izvršni svet skupščine naše ob
čine nas je zavrnil — razumemo 
ga in sploh ne bi vztrajali, če nam 
ne bi šlo za enakopravno obrav
navanje gasilcev v Sloveniji. 
Delo v naši enoti gotovo ni lažje 
kot v drugih. Teče v treh izmenah
po osem ur. Po pregledu in prev
zemu opreme vsi delamo v de
lavnicah, kar je le redkokje. Dve 
uri na dan posvetimo strokov
nemu izpopolnjevanju — poleti

praktičnemu in pozimi teoretič
nemu. Seveda smo tudi med 
proizvodnim delom pripravljeni, 
če bi bilo potrebno kje priskočiti 
na pomoč. Republiška skupnost 
za požarno varnost je delo naše 
enote postavila na tretje mesto 
po obremenjenosti. Le Maribor 
in Koper sta nas prehitela, ker sta 
upoštevala cestno reševalno 
službo, mi pa le gasilsko delo. 
Osnovna zahteva po beneficirani 
delovni dobi, ki so jo pri republi
ški samoupravni interesni skup
nosti sprožile večje gasilske 
enote, temelji na neenakomerni, 
sunkoviti obremenjenosti. 
Predvsem zaradi tega pade mož
nost opravljanja poklica po pe
tindvajsetletnem delu na 70 od
stotkov. Pri nas so zdravniški 
pregledi že po 10 do 15 letih dela 
pokazali okvare dihal, želodca... 
Starejši ljudje prav gotovo niso 
kos vsem fizičnim in psihičnim 
naporom našega dela — Morda 
pa bi bila tudi prekvalifikacija re
šitev. Naš občinski Izvršni svet

meni, da naša obremenjenost ne 
dosega meje, ki jo zahteva 
zakon. Občinski sindikalni svet 
nas je podprl, prav tako drugi 
družbenopolitični dejavniki. Da 
je izvršni svet nasprotoval, smo 
zvedeli šele iz časopisov, tudi 
utemeljitve za svojo odločitev 
nam še ni poslal, tako pravzaprav 
ne vemo, pri čem smo. Sami 
nismo začeli akcije za benefici
rano delovno dobo gasilcev, prav 
tako ne nameravamo zaostrova
ti, če bo zahteva zavrnjena. Če 
naše zahteve res niso v skladu z 
zakonom, odločitev razumemo. 
Le kaj je potem s tistimi, ki so 
uspeli?! To in le to nas moti!«

Še nekaj so dodali: »Na sindi
katu menijo, da bi to ugodnost 
lahko uživalo le šest, osem naših 
gasilcev, saj bo dodeljena po de
lovnih mestih. Mi jo zahtevamo 
za vse naše operativce. Če v tem 
ne bomo uspeli, raje kar tako? 
pozabimo vse skupaj! Delovna 
mesta morda lahko ostro ločijo v 
večjih enotah, pri nas pa smo vsi

vse. Vsi smo usposobljeni za ce- 
varje, vodarje, napadalce in 
strojnike — voznike. Pri teh na
logah se mesečno menjavamo. 
Torej — vsi ali nihče!«

O težavah celjskih gasilcev 
sem se pogovoril še s tovariši na 
občinskem svetu zveze sindika
tov. Takole so mi pojasnili svoje 
stališče:

»Zadeva se vleče že vse leto. 
Naši gasilci so bili predlagani 
med prvimi, kaže pa, da bodo 
uspeli zadnji. Svoje delo so od
govorno in temeljito razčlenili in 
ga sindikatu natančno prikazali. 
Menimo, da je izredno naporno 
in da ga uspešno opravljajo. Nji
hove zahteve se nam zde uteme
ljene in sindikat se z njimi pov
sem strinja. Občina pa, ki mora 
prižgati zeleno luč, se obotavlja. 
Menda bi radi obsežnejše in po
drobnejše informacije o zahtev
nosti dela celjskih gasilcev. Brez 
njenega soglasja pa gasilci ne 
morejo dobiti družbene verifika
cije, ki je pogoj za nadaljnji po
stopek. Prepričani smo, da so 
takšni zadržki formalni in da ne 
morejo pomeniti resne ovire. 
Gasilci so v svojih zahtevah 
izredno strpni in razumevajoči, 
do zdaj smo jih v celoti podprli in 
tudi v bodoče jim mislimo poma
gati.«

Tudi na trboveljskih gasilskih 
ceveh »so se pojavili vozli« — le 
na drugem mestu. Imajo pet po
klicnih gasilcev, v veliko pomoč 
pa so jim številni prostovoljci, ! 
brez katerih si normalnega dela ' 
ne morejo predstavljati. Druž
beno verifikacijo so dosegli, na 
poti pa jim je ovira — prav tako 
formalne narave. Delujejo na-

v
mreč v društvu namest0 ^ 
lovni skupnosti. Prav zaL 
»društvene dejavnosti« ^ 
republiška požarna skupaj
vrnila nrr»cnir\ -zavrnila prošnjo za benf'} 
delovno dobo. Obljubi'1
jim, da bodo prišli na vrst0i
vilr» r*r\Hir*ntl-1 rrocilrPV Svilo poklicnih gasilcev j 
Trbovljah že do leta
čalo na 14 in nujno bod0 ,,,■ 
poskrbeti za vse, kar ji171 
je to res nujen pogoj, bf^ 
lovno skupnost ustafl°.J 
letos. »Je pa škoda,« Pr 
boveljčani, »saj im3 fi 
»gola« formalnost lahf® 
posledice. Gasilsko drust' ut 
tradicionalno, njegova stf 
ni več daleč. Prostovoljcfff. 
še kako zagnani, takšna p° J'
pila Krs

h

cija ne bo všeč. Profesif^p 
cija bi zahtevala tudive, %
štev.« To je glavni vzr0^upHJj <
ustanovitvijo delovne sf 
odlašali. Zveza skupno*11 ji, 1^. 
žarno varnost SR Sloveff ji č|af 
teh vprašanjih razpravi!3 ^ 
izid razprave trboveljsk* L1 jjk

stnd^k
razprave

ne vedo. Tudi na sinu,.?„I)i
---------------- —/el,SJ.

obiskali gasilce iz Ajd°vS^ if ^
vedo ničesar. Trbovelj .^, ju 

so uspeli — čeprav so P*a* i ji j :'>v 
registrirani kot društvo-^, la 
veljčani so poslali na reP 
zvezo samoupravnih ltl ^‘j V, 
skupnosti za 9 >
ustanovitveni akt, sogV®činskega sindikalnega sv. f 
činske konference
činskega skupnosti za,.faZ8': 
varnost... Je torej vzro> f. -...... s,... Je torej vzt"-; vj- i
nitev razumljiv, se zdaj <
jejo Trboveljčani. Ah S0* j\ 
v Trbovljah manj vroče ••
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P rakasti Narayan
rešitelj Indije

^evnim indijskim kmetom
c|j ■116 Poti, ne truda, da bi vi- 

;°r < 'Va"1 P°vPrašali za nasvet J. P. 
jS!! fc lana’ Je v njihovih očeh 
P I Hilli ar sicer ni redkost v 650 

tal1 državi, kjer je še danes
je,.0 živih svetnikov. Toda pri 

, ji l p° Pogosti gosti tudi vodite- 
s 3, Ijj 0 aJi manj spretnih skupin v 
'flišar^i Andski stranki, da bi 

, 'p,.. njegovo mnenje o spornih 
iih>jih, ki že poldrugo leto 
ktJOce pretresajo političnoy - picucsajo ponucnu

‘ Hjj ’K1 je prva v zgodovini in- 
,l 0a lanskih volitvah porazila

usresno stranko.vjpf Hnn„: .
O«1 :ril5pn„! ^ imajo Narayana 

.iV ,ga rešitelja nacije« in ga 
=a jkb11!6!0 »drugi Gandhi« Indi-

,°d drugim osvoboditeljem 
se razume poraz izred

ni \>ia’ za katerega uvedbo 
j 0ec ima Narayan nedvomne 

! ^rav tako je njegova za-
£> i Vi ^a so se Precl dobrim letom 
^ ^ zbrali opozicijski voditelji 

Zastavo ljudske stranke 
!y po vo lilni zmagi nad In- 

' kSp ^Hdhi niso razšli, ko je bilo 
Obrati »prvega med ena- 

1. p’ to J6 predsednika vlade. 
^ • Narayan, sin kmeta iz Bi

harja, je v dvajsetih letih študiral 
v ZDA, se imel za marksista in 
Gandhija opisal kot »meščan
skega reformatorja«. V tridese
tih letih je razdrl kratko prija
teljstvo z Nacionalnim kongre
som in ustanovil Socialistično 
stranko. Danes formalno ne pri
pada nobeni stranki, čeprav je 
duhovni oče vladajoče ljudske 
stranke. Narayan živi izven obla
sti že od takrat, ko je odklonil 
Nehrujevo povabilcp naj vstopi v 
vlado. Prepričan je, da ima lahko 
politika tudi drugačen obraz.

Narayanova vizija je bila in 
ostaja »popolna revolucija«. 
Njeno zastavo je razvil 1974. 
leta, ko je pozval mladincpnaj se 
začne boriti za vsestransko mo
ralno, politično in socialno preo
brazbo Indije, za demokracijo 
brez strank. Revolucija je pozi
vala k odpravi razlik v ekonom
skem sistemu, k podreditvi šol
stva potrebam naroda, k izkore
ninjenju korupcije v upravi in k 
temu, da bi indijsko družbo oz
dravili številnih socialnih bolez
ni.

Ko je nedavno dopolnil 75 let, 
je Narayan, ki živi priklenjen na 
bolniško posteljo v glavnem 
mestu indijske države Bihar, iz
javil, da je njegovo življenjsko 
delo končano. Toda s tem ni 
hotel reči, da so uresničeni tudi 
njegovi cilji, ampak, da jih eno
stavno ne bo dočakal. Socialne 
reforme, h katerim poziva s svojo 
»popolno revolucijo« in katere 
indijska družba nedvomno po
trebuje, da bi se otresla revščine 
in mnogih drugih perečih vpra
šanj, so namreč take narave, da 
terjajo mnogo časa.

M. L.

OBVESTILO BRALCEM
i ^ Prihodnji številki Delavske enotnosti bomo v prilogi Sindi- 
t5n' Poročevalec št. 12 objavili osnutke temeljnih dokumen- 

v 9. kongresa ZSJ:

statut Zveze sindikatov Jugoslavije 
d resolucija o nalogah Zveze sindikatov Jugoslavije v boju 

'iškega razreda za razvoj samoupravnih družbenoekonom- 
10 odnosov in političnega sistema socialistične Jugoslavije.

^aročila sprejema Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmati- 
5 Va 4 in knjigarna Delavske enotnosti, Ljubljana, Tavčarjeva 

’ a,VPo telefonu 317-870.
-s
^ena za izvod je 5 din.

teden v žarišču

S POGRAD — V kongre- 
13'j Aei 0lhru »Sava« se je v torek 

j Iji!) n*strska konferenca zu- 
».ministrov neuvrščenih

A ^ V■ ' f!&acij1'la "Jej sodeluje 113 de- 
1 n'c''r)C*.te8a ^5 polnopravnih 
f( A pr 0 je doslej najširši sesta- 
Pj, SJa^avmkov neuvrščenega 

v!>bnJ- Jug°slaviji in najpo- 
Se srečanje med peto 

(h H ^st00.*Conferenco v Colombu

i ^
države

’ J neuvrščenih odprl zu-
: Je D 0lster Sri Lanke Hamid,

^u^aril, da se je v Beo-

|| ^>Sel-ev17nJeti Prvič/,eSWl°
A L °Post J v neuvrscenih držav, 

f temelje sedanjemu
1 ^ In rnocnemu gibanju.

npredsednika je imenoval

|(;i rNni1’ v prihodnje leto v 
.l'1drža konferenco neuvršče- 

K >erirv Afrike, Azije, Latinske 
.Atijt e'"vEvrope je kot pred-

koordinatorice

puUVrščenosti. Ob vihar- 
slcanju 4000 udeležen

cev slovesne otvoritve je pred
sednik Tito podčrtal, da se v po
vojnem času ni nobena politična 
sila tako dosledno in vztrajno 
prizadevala in borila za boljše in 
pravičnejše mednarodne odno
se, kot prav neuvrščeno gibanje. 
Ko je podrobneje govoril o 
usmeritvi in ciljih gibanja, je 
poudaril, da je neuvrščeno giba
nje neodvisen, enoten in samo
stojen dejavnik v svetovni politi
ki, takšno pa mora tudi ostati.

Na ministrski konferenci so v 
plenumu ter v političnem in eko
nomskem odboru analizirali po
ložaj v svetu, pregledali sklepe 
petega vrhunskega srečanja v 
Colombu in se dogovorili za ak
cije gibanja do vrhunske konfe
rence v Havani. Dejo delegacij je 
bilo prežeto z izrazito željo ohra
niti enotnost, solidarnost in ak
cijsko sposobnost gibanja ter po
trditi njegovo identiteto, kajti 
vse neuvrščene države se zelo

P. Veselinovič — Rad

Na nedavni seji predsedstva 
sveta ZSJ so po razpravi o ure
sničevanju srednjeročnega na
črta za razvoj države ugotovili, 
da niso potrebni nikakršni novi 
sklepi. Imamo stare, ki so še na
prej povsem aktualni. Treba jih 
je le dosledneje uresničevati.

Tudi na zadnji seji predsedstva 
sveta Zveze sindikatov Srbije, 
posvečeni samoupravnemu ure
janju odnosov na področju pri
dobivanja dohodka so ugotovili, 
da je treba ostati pri starih skle
pih, vendar jih je treba dosled
neje izpolnjvati.

Kaže, da se je v zadnjem času v 
organih sindikatov uveljavilo 
»novo« spoznanje: stališča na 
stališča ter sklepi na sklepe ne 
prinašajo nič koristnega. Naro
be, tako samo drobimo sile v ja
lovi proizvodnji mnogih količin 
papirja, ustvarja se navidezen 
vtis o živahni in plodni dejavno
sti.

Bolj kritičen odnos do papi- 
romanije in skribomanije je pri
šel do izraza tudi takrat, ko so 
člani predsedstva ZSJ obravna
vali predosnutek resolucije 8. 
kongresa Zveze sindikatov Jugo
slavije. Predsednik sveta Mika 
Špiljak je opozoril, da je v bese
dilu preveč uvodov, pojasnil in 
celo epskih opisov. Če bi vse to

črtali, je dejal, bi ostale nejasno 
oblikovane naloge sindikatov. 
Povsem jasno je potem, čemu 
naj bi služilo vse to odvečno be
sedilo: da prikrije, kako malo bi
stvenega je napisanega.

V iskanje novega v sindikatih 
sodi tudi vse pogostejše zavze
manje. resda za zdaj samo ustno, 
da mora biti osnovna sindikalna 
organizacija ogrodje bodoče 
sindikalne dejavnosti. Res pa je, 
da so bile že prej poudarjene po
dobne zahteve, vendar kaže, da 
zdaj o tem mnogo odločneje go
vorimo.

Ko gre za prodor novih spoz
nanj, se dogaja vse poredkeje, da 
se sindikat obrača na družbo, da 
naj reši ta ali drugačni problem. 
Namesto tega se sindikat nasla
nja nase in išče rešitve v lastnem 
angažiranju. Tudi v primerih, ko 
je »predmet« v pristojnosti kake 
druge inštitucije, sindikalna or
ganizacija vse bolj poredko samo 
protestira in zahteva. Vse pogo
steje se dogaja, da se pojavlja kot 
tvoren soudeleženec v iskanju 
rešitve.

Spomnimo naj še na odgovor 
Vinka Hafnerja, predsednika 
republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije, ki smo ga ne
davno objavili v časopisu Rad: 
Ni bilo težko v kapitalistični ure-

Čudna merila, ali
Ko analiziramo rezultate 

vpisa v prvih dveh vpisnih rokih 
za sklepni del srednjega usmer
jenega izobraževanja, takoj ugo
tovimo, da so bila tako kot lani 
vsa mesta za neproizvodne po
klice popolnjena že v prvem vpi
snem roku. Gneča pred šolami, 
ki izobražujejo vzgojitelje, eko
nomiste, daktilografe in druge 
neproizvodne poklice, je bila ve
likanska. Število tistih, ki so se 
hoteli vpisati v te šole, je bilo 
mnogo večje od načrtovanega 
števila učencev za te poklice.

Kako jih izbrati, po kakšnih 
merilih, so se spraševali po šolah. 
Zato se je zgodilo, da je bilo me
rilo, ko niso delovale »zveze« ali 
ni bilo dogovora, ki je zanesljiva 
propustnica, uspeh v preteklih 
dveh razredih. Temu merilu sko
rajda nimamo kaj očitati, vendar

njegova uporaba v praksi kaže, 
da gre za še en pojav, ki govori o 
čudežnem nesorazmerju med 
neproizvodnimi in proizvodnimi 
poklici v škodo zadnjih in ki ga ni 
mogoče popraviti z dekretom, ki 
smo ga sprejeli v razmerju 25:75 
za proizvodne poklice.

Gre namreč za to, da so šole, ki 
izobražujejo učence za neproi
zvodne poklice, izbrale po tem 
merilu najboljše možne dijake, 
rekli bi lahko super odličnjake. 
Za nekatere usmeritve niso spre
jeli niti tistih, ki so imeli po
prečno oceno 4,8.

Potemtakem lahko sklepamo, 
da bodo preostali odličnjaki in 
prav dobri učenci popolnih neka
tere atraktivnejše proizvodne 
poklice, tisti, ki pa so s težavo 
končali pripravljalno fazo, pa se 
bodo morali odločati za varilce.

dobro zavedajo, kakšnega po
mena je zanje gibanje, ki so ga 
ustvarile in kljub vsem pritiskom 
in poskusom spodkopavanja, 
krepile in dopolnjevale. Napre
den in pozitiven pristop k pere
čim vprašanjem, tako v gibanju 
kot izven njega, je v sedanjem 
poslabšanem mednarodnem po
ložaju razumljivo naletel na iz
jemno pozornost in zanimanje 
svetovne politične javnosti, kar 
še posebej velja za govor pred
sednika Tita.

KARTUM — 15. vrhunski 
sestanek držav članic Organiza
cije afriške enotnosti je sprejel 
enotno resolucijo, ki ostro za
vrača vsakršno tuje vmešavanje 
na črni celini in odločno podpira 
boj proti rasni diskriminaciji v 
Rodeziji in Južni Afriki. Na za
sedanju so nekatere afriške dr
žave predlagale ustanovitev pa- 
nafriške vojske, ki naj bi ščitila 
črno celino pred tujim vmešava

njem, vendar je večina držav 
predlog zavrnila. Kljub temu, da 
se o nekaterih spornih vpraša
njih, ki bremenijo odnose med 
posameznimi afriškimi država
mi, niso mogli sporazumeti, je 
bila potrjena dosedanja oprede
litev afriške organizacije, katere 
članice so pomemben del gibanja 
neuvrščenih.

SOFIJA — Bolgarsko zu
nanje ministrstvo je objavilo de
klaracijo, ki poveličuje bolgar
sko politiko do Jugoslavije, po 
drugi strani pa ostro napada zu
nanjo politiko naše države. To 
naj bi bil odgovor na nedavno iz
javo zveznega sekretariata za 
zunanje zadeve in na objavo treh 
osnutkov jugoslovanskih doku
mentov za ureditev odnosov z 
Bolgarijo. Deklaracija ne pri
naša nič novega v sofijskem sta
lišču do spornega vprašanja med 
državama, to je vprašanja make
donske manjšine v Bolgariji oz.

ditvi biti priljubljen z organiza
cijo stavk, če so uspele. Zdaj 
imamo celo večje možnosti, da 
smo na svoj način bolj priljub
ljeni kot sindikat v okviru kapita
listične družbe in v starih časih. 
Imamo namreč obe možnosti — 
da zaščitimo delavca, obenem pa 
se lahko pojavljamo kot organi
zator družbenih odnosov, druž
benih dogajanj, celo gospodar
stva. ..«

Vendar, kako ? Tov. Hafner 
sam sebi zastavlja to vprašanje. 
V odgovoru, da gre »delno za 
neznanje, da je tu tudi nekaj bi
rokratizma in slabih dogajanj 
znotraj političnih organizacij, 
oddaljevanja od resnične funk
cije predstavnikov delavskega 
razreda«, ugotavlja, da je to ra
zlog »da nismo dovolj priljublje
ni, da nam delavci včasih ne priz
navajo niti ustvarjalnega sodelo
vanja v prizadevanjih za izbolj
šanje njihovega položaja«.

V sindikatu se sodeč po takš
nem razmišljanju vseeno nekaj 
novega dogaja. Za zdaj še ni mo
goče pripraviti konkretnega mo
zaika vseh teh novosti. Morda bo 
javna razprava o konkretnih do
kumentih dopolnila podobo o 
tem, ali je to nekaj »novega« — 
zares novo.

• • •

peke, kuharje, voznike in tako 
dalje.

Daleč od tega smo, da bi skle
pali, da so le-ti zaradi tega manj 
vredni ljudje, ali da morda ne 
bodo dobri delavci, vendar dej
stvo je, da že tako delamo krivico 
proizvodnim poklicem. Če pra
vimo, da prav te poklice potre
buje naše gospodarstvo, se se
veda moramo vprašati, kakšna so 
merila, po katerih prav v te po
trebne in pomembne poklice 
prihajajo tisti, ki s komaj zadost
nim uspehom v šoli (ali to po
meni tudi nemarljivost?) nimajo 
kam drugam.

O merilih ne bomo niti razmiš
ljali, ker so jasna, treba pa je ra-^ 
zmisliti o tistih, ki ta merila na
pišejo.

D. G.
Radničke novine

odnosa Bolgarije do Makedonije 
in Makedoncev ter Jugoslavije 
sploh. Ni naključje, da je uradna 
Sofija objavila deklaracijo tik 
pred začetkom beograjske mini
strske konference neuvrščenih, 
saj je edina novost v njej žaljiva 
trditev, da jugoslovanska poli
tika do Bolgarije ni v skladu z 
našo politiko v gibanju neuvrš
čenih. Toda na beograjski konfe
renci so se zbrali predstavniki 
dveh tretjin človeštva, ki cenijo 
našo neuvrščeno politiko, kar so 
med drugim dokazali tudi s tem, 
da so Jugoslaviji zaupali vlogo 
gostiteljice konference, ki je naj
večji dosedanji diplomatski shod 
v svetu zunaj okvira Združenih 
narodov. Najnovejši napad Bol
garije na našo zunanjo politiko je 
mogoče oceniti kot zgrešeno de
janje, ki ni doseglo svojega na- ^ 
mena in ga kot 
jemljemo.

taksnega tudi j

Nedelja, 23. julija

V Dramljah v občini Šentjur 
so slovesno odkrili spominsko 
ploščo narodnemu heroju Mi
lošu Zidanšku na njegovi rojstni 
hiši. Slovesnosti so se udeležili 
najuglednejši predstavniki druž
benopolitičnega življenja v re
publiki.

Ponedeljek, 24. julija

V izvršnem svetu Slovenije so 
posebne komisije ocenile prvo 
škodo, ki je nastala zaradi neurij 
v Pomurju, na mariborskem, 
kranjskem in primorskem ob
močju. Po prvih ocenah znaša 
škoda več kot 900 milijonov din. 
Izvršni svet je zaradi tega pripra
vil posebno informacijo za dele
gate republiške skupščine in 
predlagal sprejem nekaterih 
ukrepov.

Torek, 25. julija
V Beogradu se je začela kon

ferenca zunanjih ministrov neu
vrščenih držav, ki pomeni naj
pomembnejši politični dogodek 
v svetu. Delegacije neuvrščenih 
držav je v uvodnem govoru poz
dravil predsednik Tito. Njegov 
govor, ki je naletel na širok 
odmev v svetu, je začrtal teme
ljito usmeritev k enotnosti neu
vrščenega gibanja.

Na svoji seji se je sestal izvršni 
svet skupščine SRS, ki je obrav
naval program dela za prihodnje 
tri mesece ter predloge aktov za 
seje skupščinskih zborov. Opo
zoril je tudi na oskrbo z naftnimi 
derivati in podvzel ukrepe za od
pravo sedanjega stanja, ko so za
loge skopnele in bi jih septembra 
že zmanjkalo.

Sreda, 26. julija
V republiški skupščini so se na 

rednih sejah sestali vsi trije zbori. 
Težišče obravnave je bilo na iz
polnjevanju srednjeročnega 
plana razvoja v zadnjih treh 
letih. Obširen ekspoze izvršnega 
sveta, ki ga je v skupščini prebral 
podpredsednik Zvone Dragan, 
je bil dopolnjen z razpravo šte
vilnih delegatov, ki so opozorili 
na nekatere probleme pri uresni
čevanju planskih nalog. Skupš
čina je na podlagi poročila IS in 
razprave sprejela kratek sklep, s 
katerim je zadolžila nosilce plana 
za izvajanje prioritetnih nalog v 
prihodnjem obdobju. Med te so
dijo zlasti poglobitev in nadaljnji 
razvoj planiranja, povečanje 
produktivnosti dela, krepitev 
konkurenčne sposobnosti našega 
gospodarstva v mednarodni me
njavi, samoupravno združevanje 
sredstev na podlagi dohodkovne 
povezanosti ter zaostritev odgo
vornosti in planske discipline.

Četrtek, 27. julija

Slovenski izvršni svet, zatem 
pa predsedstvo skupščine Sl .S 
sta se sestala na svojih sejah, la 
bi določila program dela v jesen
skem obdobju ter sprejela neka
tere tekoče ukrepe, ki se zlasti 
nanašajo na odpravo škode po 
elementarnih nesrečah v letoš
njem poletju. Predsedst/o 
skupščine SRS je opozorilo tudi 
na hitrejše uresničevanje zakona 
o združenem delu, zlasti še na 
pravočasno sprejemanje samou
pravnih aktov, ki še niso uskla
jeni z zakonom.
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V Celju prva temeljna skupnost za železniški in luški promet

Korak pred vsemi

D. Križnik

»Biti prvi je lepo, je pa tudi 
odgovorno!« S temi besedami je 
pozdravil predsednik samou
pravne interesne skupnosti za 
luški in železniški promet Slavko 
Zalokar delegate temeljne skup
nosti za železniški in luški pro
met prometnega središča Celje, 
ki so jo prejšnji teden v mestu ob 
Savinji ustanovili ne le prvi v 
Sloveniji, ampak tudi v Jugosla
viji.

Zakon o SIS za železniški in 
luški promet iz leta 1974 je 
opredelil zadeve s področja ra
zvoja, trajnosti, varnosti in ka
kovosti javnega železniškega in 
luškega prometa ter cen in tarif 
tovrstnih storitev za zadeve po
sebnega družbenega pomena, o 
katerih naj odloča v SIS organizi
rano združeno delo. Na podlagi 
stališč je potem skupščina SIS za 
to področje konec lanskega leta 
sprejela sklep o ustanovitvi te
meljnih skupnosti v vseh pro

metnih središčih s ciljem, ki ga 
narekuje zakon o združenem 
delu: dati delovnim ljudem
in občanom v posameznem 
prometnem središču možnost 
neposrednega odločanja o tistih 
železniških in luških storitvah, ki 
zadevajo območne interese. 
Opravljanje tovrstnih storitev bi 
se naj torej kar najbolj prilago
dilo specifičnim potrebam in 
možnostim prometnega središča.

Tako povezovanje med upo
rabniki in izvajalci na področju 
železniškega in luškega prometa 
torej ni novo, ampak nadaljeva
nje tistega, kar je zastavila in 
dobro izpeljala že republiška SIS 
za to področje. Zato pomeni tudi 
celjska temeljna skupnost samo 
nadaljevanje začete poti, vendar 
v precej bolj konkretni obliki, v 
razreševanju skupnih nalog, ki 
zadevajo tako proizvajalce kot 
tiste, ki skrbijo za prevoz blaga. 
Na celjskem območju, ki zdru

žuje področja občin Celje, Šent
jur, Šmarje, Slovenske Konjice, 
Žalec, Mozirje in Velenje, se je 
za to novo skupnost izreklo kar 
318 od 516 temeljnih organiza
cij, krajevnih skupnosti in druž
benopolitičnih organizacij, ki so 
tudi podpisale samoupravni spo
razum o pristopu.

Na zboru so za predsednika 
skupščine skupnosti izvolili Jo
žeta Pospeha iz Šentjurja, za 
predsednika zbora uporabnikov 
Jožeta Zajca (REK Velenje), za 
predsednika zbora izvajalcev pa 
Božidarja Grafenauerja (Pro
metna sekcija Celje). V nasled
njih dveh mesecih pa bi naj zaži
velo še 10 temeljnih skupnosti za 
železniški in luški promet, koli
kor jih bo v naši republiki.

Predsedstvo Gospodarske zbornice Slovenije o težavah Cinkarne

Opreti se 
na lastne moči

Ciril Brajer

Predsedstvo Gospodarske 
zbornice Slovenije je junija letos 
imenovalo delovno skupino, kije 
proučila težave, v katere je za
bredla Cinkarna Celje.

Slovenski srednjeročni 
načrt 1976—80 predvideva iz
gradnjo novega obrata žveplove 
kisline v celjski Cinkarni. Celjani 
se boje, da se bodo že zdaj slabi 
ekološki pogoji še poslabšali in 
Skupščina občine Celje noče iz
dati lokacijskega in gradbenega 
dovoljenja za to naložbo. Strah 
pa je menda neutemeljen. 
Izbrana tehnologija je najso
dobnejša in za okolje škodljivi 
vplivi bi bili zanemarljivi. Ovir za 
naložbo naj torej ne bi bilo — še 
posebno, ker je le-ta nujna za ra
zvoj Cinkarne in za potrebe slo
venske bazne kemije. Težava je 
le ena. Žveplov dioksid iz novega 
obrata in oni iz že obstoječega, ki 
bi moral obratovati do leta 1983, 
bi skupaj vseeno prekoračila do
voljeno mejo. To pa bi lahko re
šili s skupnim dimnikom, visokim 
približno 100 metrov.

Večje zaplete povzroča proi
zvodnja titanovega belila. Ta

proizvodnja daje velike količine 
odpadnega materiala, ki je oko
lju škodljiv. Možna rešitev je nov 
obrat za proizvodnjo amonije
vega sulfata, ki ga potrebuje in
dustrija umetnih gnojil. Ta obrat 
bi lahko predelal velike količine 
odpadnega materiala. V slabem 
letu bi morali postaviti tudi elek
trofilter, ki bo zadržal žveplene 
pline in trdne delce titanovega 
dioksida. Uspešnost teh ukrepov 
naj bi preverjali monitorji, ki jih 
bo morala postaviti Cinkarna.

Tudi gospodarski položaj 
TOZD Titanov dioksid ni rožnat 
— kot vsi tovrstni proizvajalci v 
Evropi posluje z izgubo, saj proi
zvodni stroški naraščajo mnogo 
hitreje kot cene. Proizvodnja pa 
je nujna vsaj še 10 let, saj je ve
zana na meddržavno pogodbo 
SFRJ — NDR. V to državo mo
rajo izvoziti 50 odstotkov svoje 
proizvodnje, kar predstavlja ve
liko breme v naših pogojih po
slovanja. Rešitev, da se pogoji 
izenačijo z onimi, ki veljajo za 
zahodne države, je dvomljiva, za 
rentabilno poslovanje bo treba 
doseči proizvodno zmogljivost

22 tisoč ton letno, čim manjšo 
porabo surovin in energije in op
timalno realizacijo proizvodnje 
na domačem trgu.

Skupina je bankam predlaga
la, da Cinkarni Celje podaljšajo 
moratorij še za leti 1979 in 1980, 
saj do takrat ne bo zmogla plače
vati anuitet za odplačilo dolgo
ročnih posojil. Za najnujnejše 
sanacijske ukrepe naj bi zagoto
vili sredstva v bančnih in republi
ških možnostih, za uvoz po
trebne opreme pa zagotovili 
prioriteto.

V Cinkarni bodo morali dati 
vse od sebe, da bodo uvedli teh
nološko disciplino, izboljšali ka
drovsko situacijo, strokovni nad
zor... Predvsem od delovne or
ganizacije je odvisno, kako bo 
sanacija potekala, izdelati mo
rajo podroben akcijski program, 
delovna skupina pa bo s svojim 
delom nadaljevala in predsed
stvo Gospodarske zbornice bo o 
rezultatih ponovno razpravljalo 
v začetku letošnjega septembra.

Ruše

Investicijska »mrzlica«
Kolektiv ruške Tovarne du

šika je sredi živahne investicijske 
dejavnosti. Resda vsako leto po
trošijo znatna sredstva za drobne 
investicije, katerih namen je 
izboljšati delovne pogoje. Toda 
vlaganja, ki si jih je kolektiv 
»naprtil« zdaj, so vse kaj druge
ga: od njihove uresničitve je od
ločilno odvisno doseganje za
stavljenih srednjeročnih ciljev 
razvoja delovne organizacije. Že 
letos bodo dogradili novo stavbo 
in montirali vanjo naprave nove

kisikarne. Stara kisikarna stoji 
preko 60 let in naprave v njej so 
potrebne zamenjave, stavba pa 
tudi, saj za moderno proizvodnjo 
ni primerna. Po podatkih, ki nam 
jih je posredoval Vinko Dolin
šek, predsednik konference sin
dikata v Tovarni dušika, bo ve
ljala okoli 85 milijonov dinarjev. 
V pripravi pa sta tudi dve drugi 
investiciji, po vrednosti in tudi po 
pomenu za delovno organizacijo 
znatno »večji«. Tik pred začet
kom gradnje je ferosilicijeva peč,

sicer šesta peč v Rušah, toda 
prva, ki bo imela vgrajene filtre. 
Na to filtrno napravo bodo prik
ljučili tudi pet drugih peči, edi
nole stara karbidna peč bo zavo
ljo svoje konstrukcije še naprej 
onesnaževala okolje. Nova peč 
bo kolektiv veljala okoli 300 mi
lijonov dinarjev, približno' 200 
milijonov pa dodatna naprava za 
mešanje v proizvodnji korundov.

R. B.

Sredstva porabnikov PTT storitev bodo morala hitreje dotekati
Keizi

Hitreje
in bolj kakovostno k

Ciril Brajer

Podjetje za ptt promet 
Ljubljana je bilo skupaj z osmimi 
podjetji v Sloveniji ustanovljeno 
leta 1961. Čez 12 let se je organi
ziralo v 8 TOZD in DS skupnih 
služb. Zadovoljujejo potrebe 
porabnikov poštnih storitev v 14 
občinah ljubljanskega območja, 
kjer živi več kot 464 tisoč prebi
valcev.

Osnovna naloga ptt dejavnosti 
je hiter, varen in kakovosten 
prenos ptt pošiljk, telegrafskih in 
telefonskih sporočil v notranjem 
in mednarodnem prometu. 
Opravlja tudi posle s področja 
plačilnega prometa in hranilne 
službe.

Da bi se dejavnost razvijala v 
skladu s svojim pomenom in bi 
lahko zadovoljevala potrebe 
svojih porabnikov, so se ti morali 
združiti z izvajalci. Sprejeli so 
zakon o samoupravnih intere
snih skupnostih za ptt promet in 
leta 1976 so začeli člani stopati v 
Območno SIS za ptt promet 
Ljubljana. Tistikrat so sprejeli 
samoupravni sporazum o teme
ljih plana razvoja za obdobje 
1976—1980. Z njim so določeni 
osnovni cilji razvoja, obseg inve
sticijskih vlaganj, skrb za kadre 
in družbeni standard in pa orga
ni, ki skrbe za izvajanje tega spo

razuma. Osnovni cilji razvoja v 
tem obdobju so: povečanje do
stopnosti ptt enot in naprav 
poštnega omrežja, razširiti 
zmogljivosti telegrafskega
omrežja in izgradnja ter razvoj 
telefonskih zmogojivosti vseh 
vrst, tako da bi do konca plan
skega obdobja lahko dosegli po
prečje 15 naročnikov na 100 
prebivalcev. Po prvih ocenah bi 
uresničitev teh nalog zahtevala 
preko 1,2 milijarde dinarjev in
vesticijskih vlaganj. Lastnih 
sredstev izvajalcev naj bi bilo 34 
odstotkov, posojil prav toliko in 
združenih sredstev porabnikov 
32 odstotkov.

Delavci podjetja za ptt promet 
Ljubljana so ob koncu lanskega 
leta primerjali zastavljene cilje z 
rezultati, ki so jih že dosegli. Po
kazalo se je, da kljub dobremu 
delu še marsikje šepa. Ugotovili 
so glavne vzroke zaostajanja in 
pripravili predloge, da bi stvari 
stekle tako, kot so bile zamišlje-

Velike težave jim povzročajo 
dolgi, zapleteni postopki prido
bivanja zemljišč, optimalne lo
kacije nekaterih načrtovanih 
poštnih stavb so na urbanistično 
neobdelanih območjih, nastajajo 
težave s pridobivanjem gradbe

nih dovoljenj in druge d°*cll,!':-iLi.! 
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Nova Velika pridobitev celjskega Aera

Papir, ki »piše« sam
\Vl

S,

Damjan Križnik

V Aerovi TOZD Kemija so v 
počastitev 20. julija, praznika 
celjske občine odprli nov obrat 
samokopirnega papirja Aero- 
copy ( AC), v katerem bodo kot 
prvi v Jugoslaviji izdelovali spe
cialni papir — po sv oji kakovosti 
najsodobnejši dosežek na po
dročju kopirne tehnike. Te
meljni kamen za to novo tovarno 
so položili šele pred letom dni. 
prejšnji teden pa je ta 250-mili- 
jonska investicija tako že dobila 
svojo zunanjo podobo.

»Investicija je bila za naš ko
lektiv pomembna in zahtevna 
naloga. Njena uresničitev pri
naša vrsto prednosti: v prvi vrsti 
ustvarja načrtovano tehnološko 
povezavo z našo prejšnjo veliko 
investicijo v Medvodah, saj iz 
papirja, ki nastaja v tej naši 
TOZD, v novem celjskem obratu 
izdelujemo papir, ki nudi vrsto 
ugodnosti moderni birotehniki 
— večjo kakovost in hitrost pri 
kopiranju — poleg tega pa na

šemu kolektivu ponuja možnosti 
razvijanja novih izdelkov — od 
obrazcev in drugih tiskovin na 
AC papirju, do izdelave tiskovin 
za računalniško rabo,« je pove
dal generalni direktor Aera 
Milan Zupančič. »Gotovo bomo 
s temi novostmi zapolnili prene- 
katero vrzel na našem ali tujem 
tržišču. Ne nazadnje pa prinaša 
novi obrat Aeru in Celju sto 
nov ih delov nih mest, zato je tudi 
za Celje naš novi obrat po
membna pridobitev, še zlasti 
zato, ker je v letošnjem letu naj
večji industrijski objekt, ki ga v 
občini dokončujemo.«

In kakšen je pravzaprav sa
mokopirni ali Aerocopv papir?

Gre za papir, ki sam dela kopi
je, torej za papir, ki bo nadome
stil indigo. V tej novi tovarni 
bodo papir, ki ga izdelujejo v 
Medvodah, na hrbtni strani pre
mazali z organskimi barvili, ki so 
v mokrokapsulah. prednjo stran 
pa bodo prevlekli s kislinsko

V11

emulzijo. Ko potem
takem papirju, se zdrobiti Ivjta
sule, barva steče iz njih,v J
s kislinskim premazom Prp*Q v
strani naslednjega papirE’'jj 5^.‘Ja 
obarva. Panir torej »p'3e<<i£i Ša 1 ^ 

doslej
obarva. Papir torej »pišf*^ ila'j" 

Jugoslavija je doslej ^t1 ke-e
uvažala okoli 8.000 to"
nega papirja, kar je ■ - . ,v 
milijonov dolarjev. Ko bo ^
rova tovarna v januarju PrL|š|j.
njega leta začela delati s. yOp l'di
zmogljivostjo, bo Pr“ V|HK, 
12.500 ton AC papirja> .•pjtjv56! 
ne bo zadovoljila le domaC()|i!(lj()

Mp

«ioac

V'

treh, pač pa za sedem m1 st] ' 
dolarjev tudi izvažala. _ ^cj^

Aero torej odločno ho le
bodočnost. Od majhne P ,, 2
oreanizaci je, ki je leta 194 ,ti s 

:vil22 delavcev, se je razv1^.
gočno organizacijo zdr"z0 
dela z 2200 zaposleni"11
pa, da bo v njem združev‘ ■
še več delovnih ljudi, k‘‘v
slednji korak na poti v Lpi 
nost bo nova Aerova gra

Jc&!
S

Ljubljana

Pomoč manj razvitim
SGP Kograd, TOZD Dra

vograjski zidar se je odločilo za 
nabavo nove opreme. Z njo bodo 
odpravili naporno finančno delo 
in povečali storilnost. Naložba v 
novo, sodobno opremo, ki so si 
jo morali zdaj izposojati, jim bo 
celotni prihodek povečala za 
preko 50 odstotkov, dohodek pa 
za več kot 100 odstotkov. Pre
dračunska vrednost naložbe je 
26.294.000 dinarjev, od česar 
naj bi 3.120.000 dinarjev kot po
sojilo prispevala Ljubljanska 
banka — Združena banka za re

financiranje kreditov delovnim 
organizacijam za naložbe v manj 
razvita območja. Iz namensko 
združenih sredstev za razvoj 
manj razvitih območij naj bi 
Ljubljanska banka posodila 
2.450.000 dinarjev tudi Tekstilni 
industriji Otiški vrh Dravograd. 
Delavci delovne organizacije 
bodo začeli z novo proizvodnjo 
zaščitno zdravstvenih nogavic, ki 
ščitijo ožilje delavcem, ki svoj 
poklic opravljajo stoje. Take no
gavice moramo zdaj skoraj vse 
uvoziti. Predračunska vrednost

A
naložbe je 16.561.000 
Kreditni odbor LB — ^^ ^l-V I V^VJl lili Jj !/*
banke je obravnaval VČuaniNt jc CJUld 'llava* yV
jilo iz omenjenega skla" J
5.753.000 dinarTev, kat^V
bi dobili živilski kom- ^1 
Maribor, TOZD Ml"1^ 
Murske Sobote.
TOZD bodo po predra^V 
vestirali 34.806.000 di"^ j 
gradnjo silosa za 
rega zmogljivost boicga zmogljivost 00 ( N
Njihov silos je premajhnimi
so morali skladiščiti p"1 
Ijih. A
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^izkoriščene štipendije Titovega sklada za mlade 
Qmvce

Naglušnost 
Pa taka!
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S°nja Gašperšič

u(Jvi|j smo 27. maja letos obja- 
jz^ada P'S štiPendiJ Titovega 
ni»lotrok Za mlade delavce in
.e- elavcev za šolsko leto

V sn,° hkrati zapisali, da 
razP‘s ‘n da upamo, 

tr°,'v letos boljši kotprejš- 
,!l SftloV. ?ta' Znano ie— 0 tem 

.vlif Ulj teh letih neštetokrat pisali 
,la(MpozP'Sal! so v drugih časnikih, 
j(ji v j lala sta radio in televizija 
naj *lastj 1® hil doslej izredno slab 

ptv( ielav0dz'v za štipendije mladim 
le ?.In ■ Letos, ko se je število 
Aven1J. Titovega sklada v SR 

Je '20 n '1' Povečalo od dosedanjih
»rai! “Pozor , SkuPno 200’ so bila ta 
)'ai je h i toiiko bolj upravičena, 

si< Pisanj. , za mlade delavce raz- 
J (Ori|g kar 100 štipendij. Opo- 
•j veljala predvsem tistim, 
'i ([dii0,J bl predlagali za to štipen- 
.,j.: l3vCjvandidate iz vrst mladih de- 
,ev feni 1 to Pa so samoupravni or
lu fde|a °rganizacij združenega 
pel^tgj’°r8ani družbenopolitičnih 
j; 'dja), ?acij v delovnih organiza- 
j 15rikan6 P°sebej sindikat, ki s«1 ^kan'” P°set,eJ sindikat, ki se 
p ^H^ovanju za Titove štipen- 

S eln’ >zkazal. Kolikor več 
hV ie Pri evidentiranju 

\k at0v za Titove štipendijeL *'* 11 1 I' 1 1 r k « r ■ T 1 r- t . • . 1 n 1 A n A- .j kaj — 'jcmvcev poKazaia Zlasti 
i # slien °r8anizacija zveze sociali- 

. mladine Slovenije, toliko 
H. °zdravljiva se kaže nagluš-

!s Vseh tic-tiv.
% ^‘avijiva se Kaze nagius- 

^Vv^h tistih, ki naj bi te na- 
^jj^Pravili v delovnih organi-

\ ^ delavski enotnosti smo že 
tili - Pozvali predlagatelje Tito- 
fepj^Phndistov iz delovnih or- 
iij0iacij. naj se letos bolj potru- 
Vi ^ Poiščejo med mladimi de- 
jMnf najboljše nekvalificirane,
■ kvalificirane ali viso- 
|ej0 'ficirane delavce, ki ka- 
tlicpg’ opravljanju svojega po-

„10 lb$tjj’a de'a posebno nadarje
či k ^fev|j Prizadevnost, ki so se pri- 
jol%^ nadalje izobraževati v 
$ Sni, Poklicu, so pa tudi priza- 
, P* Vij Vžbenopolitičnih orga- 
« ^ V v ap v samoupravnih or- 

\t ^ le(' v resnici smo pričakovali, 
,0« vsč .bs starih grehov ne bomo 
a|o 5Pe] Javljali. Pa je očitno naš 
12' No,Pet naletel na gluha ušesa! 
fi^ SkoV1!6111 Je pred dnevi 
pc' %Cnrina služba sklada Titovih 

zv£l |PO(|a?!J v SR Sloveniji postregla 
č' , Pospk1’ki res niso razveseljivi, 

jtif Vit beJ kar zadeva kandidate 
r ^ de]V° št'pendijo iz vrst mla- 

^l„oaycev. Res je sicer, da so 
i J® v mnogih občinah re-

■ °V V1 evidentiranja kandi- 
hlT a te štipendije, v družbe

nopolitičnih organizacijah, kra
jevnih skupnostih, delovnih or
ganizacijah in skupnih komisijah 
za štipendiranje v občini, vendar 
kar 14 skupnih komisij za šti
pendiranje v občini ni imelo in ni 
poslalo nobenega predloga. Se
veda je v teh primerih vprašanje, 
ali so skupne komisije za štipen
diranje v občini tudi same izvedle 
kakšno akcijo za to ali pa so samo 
čakale do izteka razpisnega roka 
in potem pač ugotovile, da pred
logov ni.

Mnogo bolje je s predlogi za 
štipendije otrokom delavcev. Za 
50 štipendij za študij v srednji 
šoli je do roka prispelo 39 vlog, 
32 predlaganih kandidatov pa je 
izpolnjevalo razpisne pogoje. Za 
50 štipendij za študij na višjih in 
visokih šolah je do roka prispelo 
kar 81 vlog, pri katerih pa izvršni 
odbor sklada še ni ugotavljal, ko
liko predlaganih kandidatov tudi 
izpolnjuje razpisne pogoje.

Tisto, nad čemer pa bi se mo
rali zamisliti sindikati, je odziv na 
štipendije za mlade delavce. 
Zanje je bilo razpisanih 50 šti
pendij za študij iz dela, do roka 
pa je prispelo samo 23 predlo
gov, 18 od predlaganih kandida
tov pa izpolnjuje razpisne pogo
je. Za študij ob delu je bilo razpi
sanih za mlade delavce prav tako 
50 štipendij, posredovanih pa je 
bilo samo 9 predlogov, od tega 
samo 4 kandidati za štipendijo 
izpolnjujejo tudi vse pogoje.

Maloštevilnosti predlogov za 
štipendije mladim delavcem ob 
armadi mladih delavcev ni mo
goče razumeti, logično razložiti, 
razen če v večini delovnih orga
nizacij tudi letos sploh niso ugo
tavljali, da imajo in koliko imajo 
mladih delavcev v starosti do 30 
let, ki so sposobni, vsestransko 
prizadevni in osebno motivirani 
za nadaljnje izobraževanje. Po
nujena jim je še ena možnost —- 
rok za prijave je podaljšan do 5. 
septembra.

^ŽB0SL0VNI ZBIRKI DELAVSKE ENOTNOSTI 
PRAVKAR IZŠLA NOVA KNJIGA:

J Cveta Mlakar:

i *?nomski problemi
araHitvp cnnasalie graditve socializma

ekonomski problemi terjajo vse več teoretičnih analiz in 
Us,reznih praktičnih rešitev...
' avt°rice, ki je sicer redna profesorica za področje po- 

tarii e^0nomije na Ekonomski fakulteti Borisa Kidriča v Ljub- 
usmerjeni v to, da pride do konkretne uporabnosti 

‘Venih ugotovitev za našo družbenoekonomsko prak- 
Avt
^‘Orica je knjigo razdelila na štiri 'dele, ki obravnavajo: 

r'o$ih r*no gospodarstvo v socialističnih samoupravnih od-

^ družbeno reprodukcijski proces 
^ ^raclbene in msstn© r©nt6 v komun©ln©m gospodsrstvu 
^roh?ra^an'a meščanske in marksistične teorije cen

Natika, ki jo knjiga obravnava, je tako aktualna, 
i r'eQ Poro^amo Prav vsem. zlasti vsem delegatom zdru- 
^ vSemClela’kot tudl vsem družbenopolitičnim delavcem 
AftijTri’ki se poklicno ukvarjajo z ekonomskimi odnosi v 

ObgpteNstični samoupravni družbi.
V e9 336 strani, vezano v platno, ščitni ovitek, cena 250

SKUPNA IZDAJA ZALOŽB MLADINSKA KNJIGA 
IN DELAVSKA ENOTNOST

Resnični dogodek z grenko vsebino z dne 20. julija 1978Srečko Logar

Poklical me je po telefonu. 
Glas se mu je tresel, izdajala ga 
je utrujenost. V nekaj besedah 
mi je opisal dogodek, ki se mu je 
pripetil v delovni organizaciji. 
Bil je užaljen, globoko užaljen. 
Tudi sam bi bil.

Pomagal bi mu rad. Sprva 
nisem vedel kako. Z mize sem 
pograbil beležko. Segel sem v 
žep suknjiča in potipal po kemič
nem svinčniku. Potreboval ga 
bom.

Sedela sva v majhni pisarni ba
rake. Blizu naju so delavke nekaj 
sestavljale. Obljubil sem mu, da 
v sestavku ne bom omenil njego
vega imena in tudi delovna orga
nizacija bo ostala neznanka. Saj 
se take in podobne stvari doga
jajo tudi drugje. Lahko bi naštel 
delovne organizacije kar po abe
cednem redu. Žalostno, toda re
snično!

Pred časom so zbirali prispe
vke za objavo v tovarniškem gla
silu. Dogovorili so se, da ob 
praznovanju 30-letnice ustano
vitve delovne organizacije izdajo 
jubilejno številko. In prispevki 
so prihajali v uredništvo, kjer so 
poskrbeli za njihovo objavo in 
izdajo glasila. Tudi ON je napisal 
precej dolg prispevek s kultur
nega področja. Da, prav ste pre
brali. On, delavec v proizvodnji, 
pa prispevek o kulturi. Toda 
takoj zapišimo, da tega ni storil

po naključju. Lahko bi tudi napi
sal prispevek, denimo, o rekrea
ciji ali o varnosti pri delu. Ne, že 
dolgo, dolgo se poleg svojega 
poklicnega dela ukvarja še s kul
turo.

Kadar govori o kulturi v zdru
ženem delu, o vlogi kulturnih 
animatorjev, o tem, kaj je kultu
ra, mu vselej zagorita iskri v 
očeh. Prepričan sem, da za kul
turo živi, in da mu ta pomeni 
mnogo več, kot mnogim nam.

Nekoč sem nekje prebral vse 
njegove funkcije na kulturnem 
področju. V delovni organizaciji 
je edini, fant za vse, potem je tu 
še občinski sindikat pa kulturna
skupnost, krajevna skupnost,__
ne bom vsega našteval.

Oprostite, malo me je zaneslo. 
Kaj sem že hotel?

Da, glasilo in NJEGOV pri
spevek. Tudi njegovi sodelavci 
so posredovali prispevke; vse je 
bilo objavljeno. Ne, vseh ured
nik ni poslal v tisk, eden —želel 
bi, da bi lahko zapisal pomo
toma — je ostal na mizi uredni
ka, kjer si prostor deli jo še drugi 
sodelavci.

Dolgo je ta prispevek sameval 
na urednikovi mizi, dokler ne
kega dne ni eden izmed sodelav
cev — ne razumem, kaj je brskal, 
po tuji mizici — privlekel na dan 
neobjavljen »sonetni venec« ne
podpisanega sodelavca. Čez

nekaj časa se je v pisarni razlegal 
smeh in krohot tistih, ki so se 
pridno sklanjali nad mizico in na 
glas prebirali umotvor.

V tem »pesniškem« umotvo
ru, ki ga zaradi plehke vsebine ne 
bom citiral, so zlahka spoznali, 
da je v njem tarča njihov sodela
vec — kulturni animator. Ta, ki 
je nekoč v proizvodnji garal, 
tako je tam zapisano, pa je poz
neje poiskal »hladovino«, si je 
našel zlato jamo, ki se ji pravi 
»poleg svojega rednega dela 
opravljati še volontersko funk
cijo organizatorja kulturnega 
življenja v delovni organizaciji, 
ki zaposluje več kot 700 de
lavcev.« Ne, tega v nareko
vajih ne piše v »sonetu«, to je 
zdaj privrelo iz mene! To pa pre
sneto boli! In taki pač smo, neka
teri bolj občutljivi, drugi manj.

In ta »pesniški« umotvor je 
prišel v moje roke. Pravi, da ga je 
sam odnesel z urednikove mize, 
potem ko so ga sodelavci opozo
rili, naj prebere, kaj piše o njem. 
Ha, ha,...

Buljil sem v listič papirja ter 
dobesedno lomil nemogoče sko
vanke. Skrivaj sem ga pogledal. 
Ves na trnju je sedel ob mizi

»Dovolj mi je vsega,« je de ja 
čez čas, »odslej bom skrbel same 
za svoje delo in za nič drugega, o 
kulturi v združenem delu pa niti 
črke več! Iz mene ne bodo brili

norcev, prestar sem in vsega 
imam že dovolj!«

Potolažil sem ga in ga spomnil 
na tiste besede, ki jih je sam 
zapisal v enem svojih sestavkov: 
Treba je biti vztrajen in strpen.

Začudo mi je zaupal.
»Ti že veš, kako boš napravil, 

saj ti zaupam,« mi je dejal ob 
slovesu, ko sva segla v roke.

Tistega dne v službi nisem 
opravil vsega, kar sem mislil. 
Preveč sem razmišljal o dogodku. 
Čisto zares, tudi mene je bolelo.

Naslednji dan sem zvedel za 
ime avtorja »sonetnega venca«. 
Ni vreden omembe, pa tudi ON 
se je pomiril.

Toda — kako dolgo bo trajalo 
takšno vrednotenje dela delav
cev, ki se v združenem delu uk
varjajo s kulturo. Ugibajmo....

ON: kulturni animator iz neke 
delovne organizacije v Maribo
ru.

Dokumenti o boju železničarjev
V počastitev dneva vstaje slo

venskega naroda so v novome
škem domu JLA odprli razstavo 
»Železničarji v revoluciji«. Pri
pravil jo je aktiv ZZB železničar
skega vozlišča Novo mesto, 
pomen in namen razstave pa je 
zbranim orisa! predsednik aktiva 
Tone Rolih. Razstava z doku
menti in fotografijami zgovorno 
prikazuje udeležbo jugoslovan
skih železničarjev v predvojnem 
boju delavskega razreda, v NOB 
in v naporih za obnovo železni
škega prometa po vojni.

NAROČILNICA
Nepreklicno naročam pri ČGP Delo — TOZD DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana, Dalmatinova 4.................... izvodov knjige dr. Cvete
Mlakar: EKONOMSKI PROBLEMI NAŠE GRADITVE SOCIALIZMA

Knjige nam pošljite na naslov:

(ulica, poštna št., kraj)

Naročeno, dne, kraj:...................................

Žig (čitljiv podpis naročnika)

NAROČILNICA
Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno 
naročamo.............  izvodov brošure Knjižnica SINDIKATI št. 14:
DRUŽBENA PREOBRAZBA ODNOSOV MED DELAVCI V PROIZ
VODNIH IN TRGOVINSKIH ORGANIZACIJAH

Brošure pošljite i -a -naslov: ...................................................................

(ulice, poštna številka, kraj) 

Naročeno, dne ..............................................

žig

OSNOVNIM ORGANIZACIJAM SINDIKATA, 
KONFERENCAM OOS V DELOVNIH 
ORGANIZACIJAH,
PREDSEDNIKOM KOMISIJ ZA URESNIČEVANJE 
ZAKONA O ZDRUŽENEM DELU 
POSLOVODNIM ORGANOM TOZD IN DO, 
STROKOVNIM SODELAVCEM V DELOVNIH 
ORGANIZACIJAH

Avtorizirano predavanje Romana Albrehta sindikalnim 
delavcem

Družbena preobrazba 
odnosov med delavci 
v proizvodnih
in trgovinskih organizacijah
je izšlo v brošuri 8. junija 1978 — v zbirki Knjižnica 
SINDIKATI št. 14.
Cena brošure: 40 din. Obseg 90 strani.
Naročila sprejema TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, 
Dalmatinova 4.
Kupite jo lahko v naši trgovini na Tavčarjevi ulici 5, v 
Ljubljani

(čitljiv podpis naročnika)
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Organizacija in delo slovenskih sindikatov v letih 1945 — 1953 (III.)

Od obnove do samouprave 'V

Jera Vodušek-Starič

Nemogoče je na tem mestu na 
kratko opisati obsežno diskusijo 
na kongresu samem, v kateri so 
sodelovali delegati in poročali o 
delu in problemih svojih kolekti
vov. Omenila bi le, da je na kon
gresu bil izvoljen nov glavni 
odbor ZSS, ki se je sestal takoj 
po kongresu in izvolil 2Q-člansko 
predsedstvo, na čelu z Jankom 
Rudolfom, in 5-člansko tajniš
tvo. 39

V drugi polovici leta 1949 so 
se po 9. plenumu CO ZSJ, ki je o 
tem sprejel sklepe, organizirali 
iniciativni oblastni odbori ljub
ljanske, goriške in mariborske 
oblasti. Kmalu zatem so potekale 
ustanovne skupščine teh odbo
rov. Ti odbori so kmalu zatem 
prenehali z delom, ko so bile 
oblasti kot upravno teritorialne 
enote ukinjene.

Vzporedno z izpolnjevanjem 
planskih nalog so v letu 1949 po 
podružnicah bile naslednje akci
je: za mobilizacijo dodatne de
lovne sile za težko industrijo in 
rudnike, akcije za formiranje 
frontnih brigad za sečnjo drv 
(sodelovali so s 40 brigadami in 
2500 člani, ker je zaradi izvoza 
lesa lesna industrija imela pred
viden 65 % porast plana za to 
leto), volitve organov ljudske 
inšpekcije dela, pomoč pri po
speševanju zadružništva, pomoč 
forumom ljudske oblasti pri 
izvedbi volitev v krajevne ljud
ske odbore. Na področju tekmo
vanj se je pojavila še ena oblika 
te dejavnosti. Po zgledu Alija Si- 
rotanoviča so posamezniki tek
movali tudi v preseganju svojih 
dnevnih delovnih norm. 40
Čas uvajanja delavskega samou
pravljanja v gospodarskih po
djetjih in naloge sindikata v tem 
času (do 3. kongresa ZSS, 1953)

To je čas, ko se v Jugoslaviji 
prične uveljavljati nova oblika 
socialističnega razvoja, delavsko 
in družbeno samoupravljanje. V 
teh nekaj letih so opravljene 
ključne spremembe na vseh po
dročjih našega družbenopolitič
nega razvoja. Začnejo se s spre
jetjem zakona o upravljanju go
spodarskih podjetij in višjih go
spodarskih združenj po delovnih 
kolektivih, nato sledi uveljavitev 
novega gospodarskega sistema 
leta 1952 in sprejetje ustavnega 
zakona o temeljih družbene in 
politične ureditve — leta 1953. 
Značilno za obdobje teh spre
memb je odpravljanje nasprotij, 
ki se pojavljajo med starim, ad
ministrativnim in birokratskim 
načinom poslovanja v gospodar
stvu ter upravi in novim, ki za
hteva in daje pravice delavcu pri 
odločanju.

Ob sprejetju zakona o uprav
ljanju... je tovariš Tito v zvezni 
skupščini dejal, da je ta zakon lo
gična posledica razvoja sociali
zma ter da so delovni kolektivi že 
dokazali svojo zrelost za spre
jetje takega zakona, kar se je po
kazalo pri izpolnjevanju plan
skih nalog. O nalogah sindikatov 
je med drugim dejal: »Ti delav
ski sveti in upravni odbori, ki jih 
izvolijo člani kolektiva iz svojih 
vrst, morajo uživati vsestransko 
podporo sindikatov. Da bi bilo to 
možno, naj pridejo v upravne 
odbore tudi predstavniki sindi
kata delavcev in nameščencev v 
teh podjetjih, ki prevzemajo 
tako del odgovornosti za uprav
ljanje, namesto da bi bili samo 
posvetovalni organi, brez po
trebne odgovornosti oz. odgo
vorne dolžnosti.«41 
RS ZSS: leta 1949 — 113 funk
cionarjev in uslužbencev, leta 
1952 — le še 20 

Način administrativnega delo
vanja seje uveljavil tudi v delu

sindikalnih organizacij; po
stopno so ga odpravljali med 
letom 1950. Da je sindikalna or
ganizacija v letih 1947, 1948, 
1949 svoje naloge opravljala 
tudi tako, da je širila število pro
fesionalnih funkcionarjev z ra
zličnimi zadolžitvami, nam po
kaže že njihovo število: Republi
ški svet ZSS je leta 1949 štel 113 
članov (funkcionarjev in usluž
bencev) medtem ko jih je bilo 
letga 1952 samo še 20. Podobne 
številke veljajo tudi za vse ostale 
sindikalne organizacije in ver
jetno tudi za ostale upravne in 
gospodarske usnotave v Sloveni
ji. S pojavom prevelike profesio
nalizacije sindikalnih funkcio
narjev se je delovanje v samih po
družnicah marsikje omejilo na 
prenašanje vse aktivnosti samo 
na te, kar je povzročilo pasiviza- 
cijo članstva. V tem času so do
bile tudi okrožnice, ki jih je po
šiljal ali posredoval republiški 
svet ZSS, vsebinsko vse manj 
značaj direktiv in vse bolj značaj 
pojasnjevanja aktualnih vpra
šanj.42

Poglejmo sedaj, kakšna je bila 
organizacijska struktura Zveze 
sindikatov Slovenije po kon
gresu 1949. Republiški svet (ali 
Glavni odbor, kot so mnogi še 
naprej uporabljali) je bil razčle
njen na različne sektorje. Ti so 
bili:

1. organizacijsko-instruktor- 
ski oddelek (z referentom za ita
lijanske in z referentom za nem
ške delavce v Sloveniji),

2. kadrovski oddelek,
3. oddelek za agitacijo in pro

pagando,
4. oddelek za fizkulturo in 

šport,
5. oddelek za plače in tekmo

vanje,
6. oddelek za socialno zava

rovanje in zdravstvo,
7. oddelek za oskrbo in sta

novanja,
8. oddelek za ljudsko tehni

ko,
9. oddelek za statistiko (1949 

začne izhajati tako imenovana 
Sindikalna statistika, ki jo me
sečno izdaja ZSJ, GO za Sloveni
jo),

10. gradbeni oddelek,
11. obči oddelek,
12. računovodstvo,
13. uprava za organizacijo 

letnega oddiha,
14. uprava založbe in lista 

DE.43
Že na začetku leta 1950 se je 

začelo zmanjševati število profe
sionalnih kadrov. Delo GO so 
razdelili na oddelke in uprave, 
katerih je bilo 6 (organizacij- 
sko-instruktorska uprava, 
uprava za agitacijo in propa
gando — tu so tudi odseka za 
kulturo in prosveto ter za fizkul- 
turb in ljudsko tehniko, uprava 
za socialistično tekmovanje in 
dvig življenjskega standarda, 
uprava za oddih in počitniške 
domove, finančni oddelek in ra
čunovodstvo ter obči oddelek).

Nov premik za zmanjševanje 
števila sindikalnih funkcionarjev 
sta prinesla XII. plenum CO ZSJ 
(13. julija 1950) in VII. plenum 
GO ZSS (oktobra 1950), tako da 
je konec leta 1950 bilo samo še 
10 funkcionarjev in 14 uslužben
cev pri GO, pri ostalih sindikal
nih svetih v Sloveniji pa so skoraj 
ukinili plačane funkcionarje 
(ostalo jih je 6 in 25 uslužben
cev).44 V okrajih in krajih so de
lovali okrajni in krajevni sveti ter 
nekaj časa tudi oblastni odbori 
(krajevnih in okrajnih svetov je 
bilo skupaj 64).

Pri strokovnih sindikatih bom 
opisala stanje, ki so ga vzposta
vili leta 1952, ker so se po kon
gresu nekatere zveze združile,

druge pa na novo ustanovile. 
Republiški odbori zvez strokov
nih sindikatov so bili naslednji: 
železničarjev, kovinarjev, meta
lurgov, rudarjev, gradbenih de
lavcev, tekstilcev, lesnih delav
cev, živilcev, usnjarjev, kemičnih 
delavcev, trgovskih delavcev, dr
žavnih uslužbencev, kulturno- 
umetniških delavcev, zdravstve
nih delavcev, PTT uslužbencev, 
komunalcev in delavcev cestno- 
zračnega prometa. K strokovnim 
sindikatom so bila priključena še 
naslednja društva: Društvo pro
fesorjev in predmetnih učiteljev, 
Društvo profesorjev in učiteljev 
strokovnih šol. Društvo vzgojite
ljev, Društvo učiteljev specialnih 
šol, Društvo likovnih umetnikov. 
Društvo univerzitetnih profesor
jev in Društvo novinarjev. Poleg 
Republiških odborov — zvez so 
delovali še krajevni in področni 
odbori posameznih strokovnih 
sindikatov. V teh organizacijah 
je bilo včlanjenih 218.733 oseb. 
Zaposlenih je bilo v Sloveniji v 
tistem času 241.564. Poleg tega 
je bilo še 26.000 upokojencev, ki 
so bili vsi organizirani v 134 po
družnicah.45 Svoje zastopnike so 
slovenski delavci in uslužbenci 
imeli tudi v centralnih odborih 
strokovnih sindikalnih zvez Ju
goslavije in v centralnem svetu 
ZSJ.

Sindikati v Sloveniji in prvi de
lavski sveti

V tem času bom vzporedno 
spremljala dvoje vprašanj: ra
zvoj sindikalne organizacije v 
Sloveniji in njene naloge, pove
zane z gospodarskimi in družbe
nimi vprašanji ter razvoj prvih 
samoupravnih organov, delav
skih svetov in upravnih odborov 
ter vlogo sindikatov pri njihovem 
delovanju v Sloveniji. Ker se 
oboje vprašanj med seboj pre
pleta in je odvisno od celotnega 
družbenega razvoja v Sloveniji in 
Jugoslaviji, ju bom zasledovala 
kronološko.

Proti koncu leta 1949 so se na 
zvezni ravni začele priprave za

uvajanje delavskega samouprav
ljanja v podjetja in Višja gospo
darska združenja. Te priprave so 
potekale dalj časa, saj je bilo po
trebno spremeniti celoten sistem 
upravljanja v gospodarstvu, ki je 
do tedaj deloval pod zelo števil
nim administrativnim vodstvom. 
23. decembra 1949 sta gospo
darski svet zvezne vlade in CO 
ZSJ izdala navodilo za volitve 
prvih delavskih svetov s posveto
valno funkcijo, še brez upravnih 
odborov. Za Slovenijo je bilo 
predvideno, da se te volitve 
opravijo v 47 podjetjih.

GO ZSS je v Sloveniji prevzel 
odgovornost za izvedbo teh voli
tev in je v ta namen sklical konfe
renco 7. januarja 1950. Na njej 
so sodelovali direktorji, pred
sedniki podružnic in partijski se
kretarji podjetij, kjer so bili de
lavski sveti izvoljeni.46 Namen 
izvolitve teh delavskih svetov je 
bil, kot je bilo rečeno na konfe
renci, doseči čim večjo demokra
tičnost v proizvodnji in večjo an
gažiranost delavcev samih pri iz
polnjevanju gospodarskih nalog. 
Delavski sveti so prevzeli del 
nalog, ki jih je do tedaj opravljal 
direktor, njegove pristojnosti pa 
s- tem še niso bile zmanjšane. 
Konkretne naloge teh DS so bile: 
proučevanje nalog v zvezi z go
spodarskim pianom podjefja 
dajanje pripomb na le-te, s čimer
naj bi se odpravile tehnične in 
administrativne slabosti podjet
ja, ukvarjati se z vprašanji de
lovne sile, vzgoje kadrov, siste
matizacije, z eno besedo — no
tranja organizacija podjetja. De
lavski sveti naj bi se sestajali en
krat mesečno in njihovi sklepi so 
bili pravnomočni, tj. direktor jih 
je moral upoštevati.

Volitve teh delavskih svetov so 
morale biti opravljene do 1. fe
bruarja;, potekale so podobno1 
kot sindikalne, vendar ne hkrati.

Konferenci je sledil 27. ja
nuarja 1950 VI. plenum GO 
ZSS, ki je obravnaval tekoče na
loge sindikata pri izvrševanju

petletnega načrta, ideološko-po- 
litično delo in proračun GO ŽSS
za leto 1950.

Plansko leto 1950 je zaradi 
posledic gospodarske blokade 
prineslo nekaj sprememb. Ob 
'sprejetju državnega proračuna 
za leto 1950 je Boris Kidrič ana
liziral gospodarske naloge v tem 
letu. Poudaril je, da se je predv
sem treba boriti za stabilizacijo 
delovne sile (potrebno je bilo do
seči manjšo fluktuacijo delovne 
sile, pri tem pa ne kršiti načela, 
da so delovne pogodbe svobodno 
sklenjene). To pa zato, ker v letu 
1949 kljub večjemu porastu de
lovne sile v Jugoslaviji, kot je 
bilo planirano (5, 9% več), še 
vedno primanjkovalo delavcev. 
To je bilo treba doseči z bolj ra
cionalnim izkoriščanjem delovne 
sile in večjo disciplino. Potrebno 
je tudi bilo organizacijsko utrditi 
kmetijstvo na vseh sektorjih. 
Zato so bile predvidene velike 
investicije v kmetijstvo — 5 mili
jard (toliko kot je bilo do takrat 
porabljeno za vsa leta skupaj). 
Potrebno je bilo izvajati tudi 
plan investicij v gradbeništvu ter 
se boriti za čim večji izvoz.

Ko so na plenumu obravnavali 
gospodarski razvoj po petletnem 
načrtu, so ugotovili, da je bil v 
industrijski proizvodnji izpol
njen s poprečno 102,5 % in v lo
kalni z 88 %. Ugotovili so tudi, 
da se je kot posledica resolucije 
informbiroja težišče plana zopet 
preneslo na težko industrijo, ru
darstvo in železniški transport, 
ker je bilo treba zagotoviti 
opremo za tovarne,Tiidrocentra- 
le, transport in poljedelstvo (s 
tem so bili takrat povezani veliki 
napori vseh delavcev, posebno 
tistih v rudarstvu, ki so delafi tudi 
ob nedeljah ter napori za prekva
lifikacijo delavcev iz lokalne in
dustrije v rudnike). Na plenumu 
so se zavzeli za izpolnjevanje 
vseh gospodarskih nalog. V ta 
namen‘naj se še naprej organizi
rajo tekmovanja, vendar ne 
kampanjsko. Naložili so podruž
nicam, naj proučijo način nagra-

jevanja v brigadah in kakš^. • ’n
bodo te brigade po obseH v
vsebini.

te

Opozorili so tudi na pj^J
pravilnega izkoriščanja .4 W?re 
sile v podjetjih in na p1? |!nc 
sklepanja delovnih pogodyl JovT1! 
kazalo se je namreč, da ^ čilt)Uriri 
kalne organizacije in upraV, ^ ^ 0 tk

.. .- . - .. „ odnr-fle v,djetij nimajo pravilnega . -A itii,:, ,V1 
do zadnjega vprašanja, saj 1 |(y'j, iti
300.000 delavcev v Sloven
tedaj sklenilo 
12.000.47

pogoO

Hkrati so bile tudi redne
skupščine sindikalnih orgaI^| ^Vt0rj; 
in volitve v sindikalne i ^\p
Tega leta so volitve Pote^ar:i
novem pravilniku in so se O 
tega ponekod pojavljale n^
pri volilnem postopku. Ta1^ pi
je sodelovanje med up1'3'^1
djetja in sindikalno orgafl1^ (f
bilo slabo, so nastopile jjij
zave pri obravnavanju g°sP<j(|£i| ^
skega dela podjetja v Prej<f ^
letu. Razprave na teh skup . pii 
pa so v glavnem potekale ^ ^ 
sotnosti zadnjih novosti n pf___ j...... . ^ J
dročju sindikalnega dela- J: > gi
pravljali so tudi o pr01 
problemih itd.

izva"' Cr.c

Volitve v delavske svete * p 
takrat že zaključene (v 47 . J

r p

skih svetov je bilo
1918 članov od skupr>° . 
zaposlenih); izvoljenih 
63 % delavcev, 4 %
8 % tehnikov in 25 % naj1! jjj1 
cev. Pri tem je bilo opazh1’ j{■ 
bilo izvoljeno zelo malo z 
mladine.

ZSS,39 II. kongres ___ _
arhiv ZSS a It'1
40 Poročilo o delu GO
1949, arhiv ZSS J

41 DE, 14. julija 1950 rff
42 Poročilo o delu me« pjj 

ma, III. kongres ZSS. arht'1
43 Ibid. „ fCjlfi*
44 Letno poročilo GO 

venijo za leto 1950, arhiv
45 Ibid.
46 Ibid.
47 DE, 27. /. 1950 Z\ '
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Vrnitev v bazo
5ATED MlA- 
(lORicfesft

i Ja.'nez Voljč

Ho Sosed,ov Mihec, sin Petra
L^'«. direktorja razvojnega

v staromeškem kmetij-
Hktk kombinatu in Kovačeve 

,ajn‘ce na občinskem sin-

>no
em svetu, je pred dnevi z

P«, in očetom odšel na do-
Bm. v kombinatov počitniškir lil Uij

*ii ■ ^ Korčulo. Pred odhodom 
PtOh- *01 Holar šestega razreda s 
4q častno besedo obljubil, 
%,J,b° vsak dan pisal o najpo- 
iiij1 nejših dogajanjih na plaži 
{počitniškem domu delavcev

M* objavljam njegovo prvo

Dlič^’ str^c Janez (takole me
'Ce’ °dkar je prerasel plenice),^ Dne l --------- '---------- 'Prve hetmega se ni dogodilo v 

^nevu n10)6®3 dopusto-

HaJs dan smo ležali na plaži in
Slav/rile je namazala °d n°g do
ifltda me sonce ne bi opeklo, 
>k ,rat je postlal frotirko in se 
Ijjf .. nam Jože Gorjan, doz- 

I sliij/A1. predsednik občinske 
I Pm/1?6 v Starem mestu.
|W ej sta z mojim atom kar 

eJ govorila o nekakšni vrni

tvi v bazo.
Gorjan je s seboj pripeljal 

svojo ženo, ki menda pozna 
mojo mamo, pa sta začeli klepe
tati o novem plavila za ženske 
veke, ki se na soncu bojda ne topi 
in je spričo tega kot naročeno za 
dopustniške dni, in svojo Pio, ki 
mi je pokazala jezik in tako sva 
se spoznala.

Potlej se je moj ata zelo dolgo 
pogovarjal s tovarišem Gorja
nom o vremenu in o možnosti, da 
bo jutri deževalo, midva s Pio pa 
sva se šla namočit v morje in 
punca me je vprašala:

»Dela tvoj ata v bazi?«
In je kar naprej govorila o tej 

bazi.
»Z mamo sta se dolgo kregala. 

Ata ji je razlagal, da bo šel nazaj 
v bazo in da bo obesil na klin 
predsedstvo občinske skupščine. 
Naj dobijo drugega osla, je rekel, 
ki bo župan prihodnja štiri leta; 
on je svojo mandatno dobo poš
teno odslužil; zdaj bo odšel v 
bazo. Mama pa je trdila, da se bo 
ločila, če bo spet dobival samo 
osem jurjev plače, kot župan jih 
je imel trinajst. In tako sta govo

rila in se kregala, dokler ni ata 
obljubil, da bo odšel v bazo pod 
pogojem, če bo tam imel po
prejšnjo plačo predsednika ob
činske skupščine. Ker pa v kom
binatu, kjer je oče nekoč delal, 
plačujejo samo po učinku, so se 
mu tam delavci smejali in niso 
pristali, da bi šel v bazo z župa
novo plačo.

Potlej sem ata vprašal, kaj je 
to baza in kaj pomeni tako ime
novana vrnitev v bazo, pa mi ni 
odgovoril. Pogovarjal se je z biv
šim županom, ki bi se pred do
brim mesecem dni moral vrniti v 
bazo, pa tega ni storil.

Zdaj je tovariš Gorjan pred
sednik občinskega sveta Zveze 
sindikatov in ohranil je staro žu
panovo plačo. Pia mi je poveda
la, da je temu tako zavoljo de
narja, ne pa zavoljo baze.

In tako, dragi stric Janez, še 
zdaj ne vem, kaj je baza in zakaj 
jo potrebujemo. Vem pa, da o 
njej naši stari zelo veliko govori
jo-

Lep pozdrav 
— tvoj Mihec

m^ioreska

0pOnasavci
ri' jjij ^ 110 zleknil v senco pod staro

Z^edsednik Sindik

fažJ'*,‘.Se Predal inovacijskemu 
! ianiu: »Nekaj original-

, ^oram stuhtati,« si je 
<M ,al’ »sicer se mi bodo mož-
lo’1! pisali pred jesensko pred-

Pesno ofenzivo.«
pritajeno dremavico so

■jm Sov/.Pletle misli: »Dajii>-i ™v0r ' ... samo
e f11 ^0 11110 'n govorimo, pleteni- 
)i/ ^^Pleteničenje... Nihče pa 
i61 Ni kdo se je prvi spo-
iji|| Ne/ Predlagal izvirno idejo. 

1 ,.no> če nato avtorji izvirnih
N/ v političnem življenju

: huj . utonejo v pozabo (ali 
|C^ Nt„!;.če jih delavci sploh ne
Pl XrJe)°: ker ne vedo, da so 

P* in ne oponašavci) in

poleg tega se še brez pravega 
haska izgubljajo ogromna sred
stva, ki jih nihče ne registrira, če
prav bi se morala stekati v po
sebne inovacijske sklade. Od 
tam naprej bi se že dogovorili, 
kam bi jih kazalo usmeriti...«

Ko mu je žena prinesla v li
povo senco hladno pivo, ji je za 
preskušnjo razložil svoj inovacij
ski predlog: »Poslušaj, kakor 
veš, veljamo sindikalisti bolj za 
papagaje kot za inovatorje. S 
tem pa še ni rečeno, da ljudje z 
izvirnimi idejami niso zaželeni. 
Preveč jih sicer ni treba, vendar 
se na sto eden že lahko najde. 
Odločil sem se, da se bom plasi
ral v okvir tistega enega inovacij
skega odstotka. Predlagal bom

ustanovitev posebnega sklada, v 
katerega bodo morali plačevati 
denar vsi, ki ponavljajo tuje 
misli, ideje in predloge. Si pred
stavljaš, kakšne milijarde se 
skrivajo v našem političnem živ
ljenju?«

Žena ni niti trznila z obrvmi: 
»Raje rešuj križanke, kajti že 
vidim, kam pelje tvoj predlog. 
Honorarji v sklad? In od kod mi
sliš dobiti denar? Od plače, ki mi 
jo prvega prineseš? Raje inova
cijsko razmišljaj o tem, kako boš 
prišel do denarja in ne, da ga raz
dajaš po nekakšnih skladih. Ali 
pa nehaj ponavl jati za drugimi...

Igo Tratnik
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Rešitve pošljite do 9. avgusta 
1978 na naslov: TOZD DE
LAVSKA ENOTNOST Ljub
ljana, Dalmatinova 4 s pripisom 
na ovojnici NAGRADNA 
K R1ŽANKA ŠT. 29. Nagrade so 
200, 150 in 100 dinarjev.

REŠITEV
NAGRADNE KRIŽANKE 

ŠTEV. 27
Michelangelo, amortizacija, 

kartonar, Suk, oro, salon, PP, 
leto, edinka, et, kroj, Lear, Ste
nar, SDK, porota, jeti, alibi, sa
lama, sebenit, anis, Saracen, Ota, 
PEN, KO, Vr, Ankara, Eliot, 
diarij, otve, At, AB, Gdansk, 
lepra, nareki, ovčar, raža.

Izžrebani reševalci križanke št.
27

1. nagrada 200 din: Lea Gabr
šek, Čiginj 41, 65220 Tolmin, 2. 
nagrada 150 din: Natalija Majes, 
Kropa 104, 64245 Kropa; 3; na
grada lOOdin: Aljaž Štember- 
ger, Kolodvorska 11, 61330 Ko
čevje.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.

ara opravila kot kmečki šport
J in foto: Damjan Križnik

,, '3t|j/r°h so dandanašnji bolj ali 
P* „e ^pešno zamenjali kose,
/ yogab,jein 

NjivJ3’ f1 j’h P0ganjala
, nafta, pač paluijave

Vendar so v nedeljo na

kmečkih igrah na Vranskem 
mladeniči in mladenke iz vse 
Slovenije in zamejstva dokazali, 
da še dodobra obvladajo »disci
pline« svojih dedov in babic...

Vfie nJ-a S'e kmečka »formula 1«. Dirka s cizo med kupi pokošene
In eonesln __________________l. _ ■i° o^a gledalcem največ smeha. Tale »Fittipaldi« in sovozniki 

sh brez padcev...

Vrli mladeniči, kot je tale, so do
kazali, da so s svojimi rokami kos 
tudi kosilnicam. Nekaj krepkih 
zamahov in 20 kvadratnih me
trov trave je bilo pokošenih...

Dekleta so tudi v tej naši dobi do
rasla svojim babicam. V nekaj 
minutah so zmesila testo, kruh pa 
ni bil nič slabši, kot je tale ljubka 
Taborčanka...

Kdo bo hitreje preložil kubik 
drv? Tale z naše slike je dokazal, 
da bi bil kos celo najspretnejšim 
pohorskim drvarjem, saj za delo 
ni porabil niti cele minute...

Najbolj mokri —seveda od zunaj 
-—so bili tekmovalci, ki so morali 
v vedru na glavi prenesti kar naj
več vode v kante. Tale se je očitno 
dodobra stuširal...

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP 
Delo, TOZD Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. List urejajo: Andrej Agnič, Vojko Černelč (glavni urednik in 
direktor), Sonja Gašperšič, Milan Govekar, Marjan Horvat, Damjan 
Križnik, Rafael Lindič (tehnični urednik), Boris Rugelj, Bojan Samarin

(odgovorni urednik), Janez Sever, Igo Tratnik, Andrej Ulaga in Janez 
Voljč. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, 
poštni predal 313-VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 278, 
322-947. Uredništvo tel.: 316-672, 323-554 in 316-695; komerciala: 
Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 312-691. Račun pri SDK Ljubljana, šl.

50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki, št. 
501-620-7-121100. Posamezna številka stane 5,00 din, letna naroč
nina je 250,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina plačana v gotovi
ni. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.
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Sončen dan za dopustnike v Pineti

Dopusti, dopusti... Sonce, 
morje, brezdelje ali pa... Že 
spomladi začenjamo razmišljati, 
načrtovati, sanjariti o tistih dneh, 
ko ne bo treba v službo in bomo 
lahko ves dan počenjali le tisto, 
kar se nam bo hotelo. Vendar 
smo različni, kar zadeva načrto
vanja »tistih dni«. Nekateri izbi
rajo sloveča letovišča in hotele, 
drugi denar za cenene počitniške 
domove. Tretji pa morda prera
čunavajo, kako bodo doma izko
ristili denar, ki so ga dobili za 
oddih, morje, sonce...

Različni smo pač. Po željah in, 
žal, tudi po možnostih.

Naj tokrat zapišemo nekaj 
besed o tistih, ki letujejo v počit
niških domovih svojih delovnih 
organizacij. Obiskali smo Pineto 
pri Novigradu. Tu ima počitniške 
hiše oziroma domove 10 sloven
skih delovnih organizacij za pri
bližno 3.000 gostov. Hladen 
borov gozdiček, gosto posejan z

lesenimi ali montažnimi hišica
mi. Lepo urejena plaža in predv
sem mir, da slišiš le čričke, gla
sove otrok in morske valove. 
Mladi gostje se sicer pritožujejo, 
da nimajo zabave, starejši pa 
pravijo, da je Novigrad dovolj 
blizu. Bolj ali manj pa so le vsi 
zadovoljni. Tisti od Tekstilindu- 
sa, Predilnica Litija, Jugoteksti- 
la... Tudi njihovi družinski člani. 
Saj po mnenju vseh cene niso 
pretirane (od 90 do 150 dinarjev 
dnevno). Marsikje pa se le zati
ka, posebej doma, ko razpore
jajo prijave posameznikov. 
Zakaj lahko on v juliju, jaz pa ne( 
se sprašujejo nekateri. Žakaj 
temu, ki ima avto in hišo, sindi
kat plača počitnice? In še je vpra
šanj. Najbrže posebej za tiste, ki 
so ostali doma... in teh je v mar
sikateri delovni organizaciji sko
raj polovica.

Tekst in foto: A. Agnič

Tatjana in Franci in še mali Andrej in Vili Mlinarič so v počitniški dom 
pravkar prišli. Zadovoljni so, le s tem ne, da je bilo treba doma v Teksti- 
lindusu vso noč čakati pred vrati pisarne, da so prišli na vrsto za vpis za 
počitniško hišico.

Vine Vilfan —Jugotekstil: »Štirje smo in za deset dni bomo, kot kaže, 
porabili 5.000 dinarjev. Ni pretirano veliko. Naša delovna organizacija 
ima tukaj 13 hišic, ki so vse opremljene tudi s kuhinjo, zato si največkrat 
kuhamo sami. Ne vem zakaj, toda priljubil se nam je ta kraj. Letos smo 
že štirinajstič zapored v Pineti.«

Nevenka Bregar ni na oddihu, je 
namreč receptorka v Tekstilindu- 
sovem domu, sicer pa študentka. 
»Čeprav je delovni dan dolg in 
imam za kopanje na voljo le 2 uri, 
pa je zaslužek temu primeren. Za 
dodatek k štipendiji bo!«

Veno Pajer je upravnik doma 
Predilnice 'Litija. V Pineti imamo 
sicer nekakšno počitniško skup
nost, vendar delujemo kot skup
nost le bolj navzven. Mislim, da bi 
nam bil zelo potreben športni

Jožica Sosič, točajka v domu 
Tekstilindusa: »Ni prijetno delati 
tako daleč od doma, vendar za
služim skoraj še enkrat več kot 
doma. Za stanovanje varčujeva z 
možem in vsak dinar pride prav.«

center.

Pavle Potokar, upravni* f 
Tekstilindusa, sicer pa up ^ 
rudar:» Marsikaj bi rad*se ulil v 
šali, vendar ni sredstev. T .A,, dr, 
sprejeli še več gostov, se < 
pred sezono in po njej.

Slovenci na fronti v Sremu
Na fronti v Sremu se je kot 

strnjena enota boril tudi sloven
ski (5.) bataljon I. krajiške prole
tarske brigade. Ustanovljen je 
bil 26.11.1944. leta v Beogradu. 
V njegovem sestavu .so bili 
predvsem slovenski izgnanci, ki 
jih je okupator 1941. leta preg
nal v Srbijo, pa tudi tisti Slovenci, 
ki so živeli v Srbiji že pred vojno. 
Med njimi so bili mnogi Primorci 
in Istrani, ki so se umaknili v Sr
bijo pred fašizmom in so že 1927 
ustanovili v Beogradu društvo 
»Istra, Trst, Gorica«, pa tudi tisti 
Istrani in Primorci, ki so odšli po 
kapitulaciji Italije v partizane ali 
pa so prišli, v nemška ujetniška 
taborišča.

Tradicije tega bataljona utr
juje in razvija odbor slovenskega
bataljona I. krajiške brigade, ki
ima svoj delež v Ljubljani, po
dodbore pa v Ljubljani, Celju, 
Mariboru in Beogradu. Svoj do
micil ima v občini Krško. Orga
nizacijsko je vezan tudi na sek
cijo borcev NOV L krajiške pro-

leterske brigade v Beogradu.
Odbor si je med drugim zadal, 

da bo zbiral zgodovinsko in spo
minsko gradivo ter osnovne po
datke o padlih in preživelih bor
cih, ki bodo uporabljeni za pisa
nje monografije, zbornjka spo
minov in spomenice ter za izdajo 
albuma vojnih fotografij briga
de. Kljub vsestranskemu poizve
dovanju odbora še ni uspelo do
biti podatkov za naslednje padle 
oziroma pogrešane borke in 
borce: Aleš Alojza Franc, roj. 
1925 v Beogradu; Avguštin 
Tomaž Stanko, roj. 25. 10. 1916 
v Gornji Radgoni; Babič Slavko, 
roj. 1922 v Prijedoru; Bavdek 
Štefana Stojan, roj. 23. 3. 1926 v 

! Ljubljani; Bezenšek Jožefa 
Drago, roj. 1924 v Slovenskih- 
Konjicah; Bizjak Štefana Ber
nard, roj. 16. 1. 1909 v Dolnji 
Otlici — Ajdovščina; Bole An
tona Zdravko, roj. 7. 10. 1910 v 
Trstu; Bozovičar Pavla Rado, 
roj, 15. 10. 1920 v Škofji Loki; 
Bratina Radomira Ladislav, roj.

1926 v Linzu; Bulič Milana Pava, 
roj. 1924 v Jutrogoštu — Prije- 
dor; Buzolič Stjepana Nenad, roj 
15. 12. 1923 v Splitu; Cerar 
Franc; Črnič Matije Nikola, roj. 
7. 12. 1915 v Dolenjcih — Čr
nomelj; Debenjak Štefana 
Pavel, roj 12. 7.1915 v Šentjurju 
pri Celju; Dolinšek Emerika 
Zoran, roj. 26. 6. 1922 v Rušah; 
Faj Jože; Ferlan Ivana Vojislav, 
roj. 1924 v Beogradu, Ferluga 
Božena, roj. 1926; Ferme Franc, 
roj. 3. 10. 1904 v Brezju — 
Šmarje pri Jelšah; Franetič Jo
žeta Viktor, roj. 21. 12. 1919 v 
Trstu; Franovič. Ivana Milivoj, 
roj. 1916 v Opatiji; Gajzer Av
gusta 7gnac, roj. 7. 9. 1922 v 
Ptuju; Guzelj Viktor, roj. 2!. 9. 
1901 v Novi Oselici — Škofja 
Loka; Hribar Alojza Anton,roj. 
21. 6. 1907 v Podkorenu — 
Kranjska Gora; Juričič Domi
nika Anton, roj. 8. 5. 1922 v La
binu — Pula; Kamšek Alojza 
Alojz, roj. 1902 v Kočevju; Ke- 
feler Petra Milorad, roj. 1926 v

Trstu; Keše Albin, roj. 6. 6.1912 
v Celju; Klanjšek Ivan Janko, 
roj. 1914 v Trnovcu — Ptuj; 
Kokot Jožefa Jakob, roj. 7. 7. 
1912 v Gorenjskem vrhu — 
Zavrč; Konič Josipa Mirko, roj. 
2. 1. 1921 v Šempasu; Koprivšek 
Franca Karlo, roj. 4. 11. 1913 v 
Celju; Koren Albina Jože, roj. 
18. 2. 1926 v Zagorju; Kosmač 
Antona Stanislav, roj. 1911 v 
Borštu — Koper; Kostič Dobri- 
la; Košir Matije Lovro, roj. 1900 
v Kranju; Krajišek Ivan, roj. 
1914 v Trnovcu — Ptuj; Lenar
čič Jožeta Ludvik, roj. 13. 9. 

t 1926 v Litiji; Magdič Jožefa 
j Zlatka, roj. 192,7 v Mariboru; 
j Marič Dobroslava Svetomir, roj, 
j 1912 v Nišu; Markovič Miodrag 

Mile, roj. 1925 v .Beogradu; 
Mlakar Jože, roj. 6 1. 1906 v 
Pensilvaniji — ZDA; Mozetič 
Franca Franc, roj. 20. 12. 1922 v 
Bukovici — Nova Korica; Per
narčič Alojz Ludvik, roj. 1917 v 
Teharjih; Pirtoušek Dominika 
Dominik, roj. 4. 8.- 1916 v Pito-

mači; Porečnik Simona Jožko, 
roj. 1923 v Slovenj Gradcu; 
Povhe Alojz, roj. 15. 4. 1916 v 
Raki pri Krškem; Praznik Ivana 
Stanislav, roj. 1912 v Trbovljah; 
Rak Dušan, roj. 26. 6. 1923 v 
Mariboru; Rakovec Rudolfa 
Rudolf, roj. 1914 v Ljubljani; 
Repenšek Antona Miloš, roj, 12. 
7. 1922 v Ljubljani; Rus Ivan, 
roj. 19. 1. 1901 v Idriji ali 19. 4. 
1909 v Preži — Kočevje; Senica 
Anton, roj. 16. 2. 1920; v Tr
novcu -— Sevnica; Stegu Miro, 
roj. 18. 12. 1916 v Stranah — 
Postojna; Strojnik Rudolf, roj. 
17. 4. 1915 v Farni vasi — Preva
lje: Šumak Franc, roj. 27. 10. 
1912 v Gornji Radgoni; Tomse 

j Alojza Slavko, roj, 1. 3, 1928 
Beogradu: Trubič Darko, roj. 
1925 v Zagrebu; Vaid Franca 
Joše, roj. 3. 4. 1906 v Rečici ob 
Savinji; Vajs Ivana Franc, roj. 
17. 7. 1924 v Litiji; Velikonja 
Alojza Ivan, roj. 6. 6. 1925 v Pa- 
račinu; Vižintin Ivana Savo, roj. 
23.4.1922 vSavodnjah — Gori

ca; Vuga Franc Svetozar* rp(» f\
11. 1914 v Trstu; ZonG^ \J
Branko, roj. 1922 v
Žohar Franca Franc, 
1923 v Sv. Lovrencu prl

Odbor prosi vse svojR" 
telje ali znance navedem 
oziroma pogrešanih, da

4^S
čijo odboru slovenskeg ,
Ijona I. krajiške brigad6^ ijj ^
11. 61000 Ljubljana, sjNv 
slove, da jim bomo p°s ^ 
polnitev posebno VP'

pol°- idObenem poziva 00
preživele borke in bore
na ki se niso poslali svc

•vov. da to čimor
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